HERBS FOR LIFE

BY

SANDRA GODSON

Copyright

All rights reserved. No part of this book may be reproduced by any mechanical, photographic, or electronic process, or in the form of a photographic recording, nor may it be stored in a retrieval system, transmitted, or otherwise be copied for private or public use – other than for “fair” as brief quotations embodied in articles and reviews – without prior written permission of the Author.

The Author of this book does not dispense medical advice or prescribe the use of any herb as a form of treatment for any physical or medical problems without the advice of a physician, either directly or indirectly. The intent of the author is only to offer information of a general nature to help you in your quest for mental and physical good health. In the event that you use any of the information in this book for yourself, which is your constitutional right, the author and the publisher assume no responsibility for your actions.

TABLE OF CONTENTS

Introduction

A Little Bit in Common with Cinnamon

A Pinch of Nutmeg

Black Cohosh Root for Women’s Health

Cayenne Pepper Astounds Medical Researchers

Chamomile the Nerve Tonic

Clove Tales

Dong Quai for Women’s Health

For the Love of Garlic

Gingko Biloba and your Brain

Golden Seal gets the Seal of Approval

Have you Tried Eucalyptus Oil

Hello Aloe Vera

Holistic Holy Basil

Lemon Balm a Sanctuary of Calm

Lesser Known Damiana

Looking Over a Meadow of Red Clover

Medicinal Benefits of Clove Oil

Milk Thistle and Your Liver

Oh So Sweet Licorice Root

Olive Leaf Shows Medicinal Benefits

Passionate Passionflower

Ringa Ringa Rosemary

Singing the Praises of Ginseng

Spice Up Your Life with Ginger

The Conflicting Health Benefits of Sarsaparilla Root

The Expanding World of Glucomannan

The Health Benefits of Apple Cider Vinegar

The Majestic White Oak Tree

The Myrrh of the Three Wise Men

The Powerful Health Benefits of Astragalus

The Surprising Health Applications of Tea Tree Oil

Thyme after Thyme

Turmeric and Your Body

What’s the Sting in Stinging Nettles

Wise Old Sage

Introduction

In the 21st century, humankind is experiencing many common ailments throughout the world’s population of which many of these diseases could be classed as being of epidemic proportions. The use of antibiotics to treat infection has lead to doctors over prescribing these medications to such an extent that we now face a major health dilemma. Infection strains in the human body have now become resistant to most of our commonly used antibiotic medications and scientists are racing against time to try and develop new antibiotics to meet this crisis. Many would say we are losing this battle and the consequences of this will be detrimental to us all.

The use of herbs to treat health complaints has been used throughout history, long before the introduction of laboratory manufactured drugs with success. Many tribal communities such as the American Indians and the Aborigines of Australia used herbal remedies by trial and error to successfully treat a whole array of health complaints. In ancient Greece and Rome, herbal remedies were the main treatment option used during this period of time. This herbal knowledge has been passed down from generation to generation and even today; many herbs are being scientifically studied to reveal their potential to treat many common ailments.

Most of our pharmaceutical medications used today are made from extracting the essential oils and active chemicals from plant life. These oils and chemicals are combined to create powerful drugs that the big pharmaceutical companies then sell to us often at exorbitant prices. Other than the price of these drugs we often pay another price for using these drugs. The side effects from the use of these drugs are often worse than the disease itself. Additionally, long term use of these drugs often leads to serious complications which we are usually not told about when the drug is prescribed by our medical practitioners.

Herbal remedies are in most cases cheaper than pharmaceutical drugs, have less or no side effects and can be just as effective for treating a disease and or the symptoms of a disease. Additionally, herbal remedies can often compliment current medical treatments when used in combination.

This book will introduce you to the world of herbal treatments, providing information about the most commonly used herbs to treat many common ailments. This book can be used as a reference guide and you may find you already have the herbs sitting in your own kitchen pantry, ready for use. Many people enjoy growing their own herbs for the stocking of their own personal medicinal cabinet. All of the herbal remedies in this book can be sourced from your local health food shop.

If you are considering using an herbal treatment for your ailments, always consult your doctor first. Herbal remedies can have side effects and can cause an allergic reaction in some sensitive people. Your doctor will be able to inform you if an herbal treatment is appropriate for you, suggest starting doses and tell you if the herbal treatment will interact negatively with your current medications. Additionally your doctor will be able to monitor your progress.

The old saying “If you have not got your health, you have not got your life” strongly resonates with this book. I wholeheartedly support the saving of the Amazonian rainforest. The medicinal garden of plants we have been blessed with contains more plant species we are yet to discover. These new plant species may unlock advancements in medicine we can all benefit from in the future.

A Little Bit in Common with Cinnamon

Most people have cinnamon in their spice rack but surprisingly we tend to use very little of it. At most we may add a teaspoon to our favorite cake recipes or as an additive to apple pie. It is not well known that cinnamon is a powerful spice offering many surprising health benefits.

There are two types of cinnamon available on the market, the most potent of which comes from Ceylon and is called Ceylon cinnamon. Ceylon cinnamon is often difficult to find compared to the more common cinnamon that comes from China. The Chinese cinnamon called Cassia is easy to find and is on most supermarket shelves in the spice section. There is a big difference between the taste and the active ingredients in each of the two types of cinnamon. Ceylon cinnamon has a stronger, sweeter taste compared to Cassia cinnamon. Ceylon cinnamon also has higher quantities of the active chemicals called cinnarmic aldehyde and cinnamaldehyde. These two chemicals are what give cinnamon its unique aromatic flavour and are also responsible for the many health benefits cinnamon can offer to the body.

Cinnamon is low in calories at only 6 calories per teaspoon. It contains no cholesterol and is low in sugars. It is an excellent source of manganese, iron, calcium, dietary fibre and calcium. Additionally it is very low in sodium.

Cinnamon is produced by stripping off the bark of the cinnamon tree. The bark is then hand rolled and allowed to dry out. It is available for consumption as quills and as a ground product. Quills are sticks of cinnamon which you can either grind down yourself or use the quills in whole form, usually for steeping, to slowly release the flavour into recipes.

Cinnamon is a common spice used in Chinese medicine. It has been used for thousands of years to treat many common ailments. Western science has also studied the power of cinnamon to treat many ills and has found many surprising health benefits when we consume it. The following are some of the health benefits you can be rewarded with by adding a little cinnamon to your weekly diet.

·       Potent Antioxidant

Scientific studies have shown that cinnamon is one of the highest antioxidant spices in nature. We have all been told by the world health authorities how important antioxidants are in the diet and to consume more of them. This is because antioxidants help rid our bodies of free radicals. Free radicals are the by products of food metabolism. They are nasty chemicals that in the body cause the oxidization of body tissues. They can be thought of as rust causing chemicals. When the body’s tissues are oxidized, this causes inflammation. Inflammation is known to be the precursor of many serious disease processes such as heart disease and cancer. Antioxidants help to significantly reduce the risk of developing inflammation anywhere in the body.

·       Treatment for High Blood Pressure

Cinnamon has shown to actively lower high blood pressure. High blood pressure is often caused by the build up of fatty plaques on the walls of major arteries in the body. This causes a restriction of blood flow within these arteries that supply our major organs with oxygenated blood. Untreated high blood pressure can lead to heart disease, heart attack and or stroke. Small amounts of cinnamon a day can help prevent this fatty plaque build up by lowering the amount of bad cholesterol in the blood stream. Bad cholesterol, also known as LDL, sourced from the consumption of cholesterol in the diet is the chief cause of high blood pressure, heart disease, heart attack and stroke.

·       Treatment for Arthritis

Scientific studies have shown that cinnamon is an effective pain reliever for arthritic conditions. Cinnamon contains chemicals which actively reduce the amount of cytokines in the blood. People who are affected with arthritis have been shown to have abnormally high levels of cytokines in the blood. A teaspoon of cinnamon a day, added to recipes can provide some pain relief for sufferers of this crippling condition.

·       Hormonal Balancing

Menstrual pain is a common ailment that many women suffer with monthly. It is caused by an imbalance in the hormones progesterone and testosterone in the blood during the menstrual cycle. Cinnamon has shown to help restore normal hormonal levels by increasing progesterone and reducing testosterone and hence helping to relieve menstrual pain. Higher progesterone levels also help with improving female fertility.

·       Weight Reduction

Cinnamon can be helpful to add to your diet if you are trying to lose weight. Its action in the body to aid towards weight loss is three fold. Cinnamon has shown in studies to speed up the metabolism of glucose in the body. Glucose from our diets is converted to fat when we have too much of it in the blood. The fat is then stored on the body resulting in weight gain. Cinnamon also has shown to slow down the emptying of the stomach when taken prior to or with food. This slowing actively helps to make us feel fuller for longer, reducing the amount of food we might eat. Thirdly, cinnamon has shown to help us digest carbohydrates in the diet more effectively. This action also can result in weight loss, preventing the storage of fat in the body.

To use cinnamon as a therapeutic spice, it is easy to make it a regular part of your diet. You can simply add half a teaspoon of ground cinnamon with a teaspoon of honey to a cup of boiled water and sip it. You can add it to stewed apples or in an apple pie. Cinnamon and apple is a match made in heaven. One of the chief ingredients in Chai tea is cinnamon. Sprinkle cinnamon on your cereal or on fresh or canned fruit. It can be sprinkled on the top of coffee or toast. It can be added to curries or your favorite baked cake recipe. If you do not enjoy the flavor of cinnamon and would like to enjoy its potent health benefits, it is also available in capsule form in most health food shops.

Cinnamon is a relatively cheap spice and is available almost everywhere. If you can find the Ceylon cinnamon it really is the best option for therapeutic needs. Cinnamon rarely causes an allergic response or any side effects and hence is considered a safe spice to add to the diet. Add a little cinnamon to your diet and your body will thank you for it.

A Pinch of Nutmeg

Nutmeg is a common spice used around the world for its distinct flavor. It is sourced from the kernel of an apricot like fruit which grows prolifically in Indonesia. Nutmeg has a long history of use dating back to the 16th century, used both as a flavoring spice and for its innate healing abilities. Early use for its medicinal qualities was to treat an array of digestive disorders. Today, scientific analysis has found that it has many potential healing properties. It can be purchased as both a powdered spice or as an oil and is often used as a flavoring ingredient in chai teas and eggnog.

Nutrient Properties of Nutmeg

Nutmeg is not considered a source of nutrition as is rarely eaten on its own. It is mostly added in very small quantities to flavour other foods. None the less it does provide the body with many essential nutrients for health. It is a rich source of the minerals magnesium, manganese, iron, selenium, copper, zinc, potassium, phosphorus, sodium and calcium. It is also a source of the vitamins A, B6, C and B complex vitamins including thiamin, riboflavin, niacin and folate. Nutmegs chemical profile includes its aromatic oils myristicin, eugenol, elemicin and safrole. It is these chemicals that scientific studies have shown to be responsible for nutmegs innate healing properties. Additionally nutmeg is a source of fibre and carbohydrates, is very low in calories at only 37 calories per tablespoon and contains no cholesterol.

The Health Benefits of Nutmeg

·           An Aid for Healthy Digestion

Adding a sprinkle of nutmeg on foods can help both treat and prevent unwanted digestive complaints. It has been found that nutmeg helps to soothe the lining of the digestive tract, relax the smooth muscle that lines it both preventing and treating symptoms such as indigestion, gas, heartburn, stomach cramps, stomach ache, flatulence, bloating, loss of appetite, constipation and diarrhea. It also has a mild analgesic effect on the digestive tract helping to ease pain sensations.

·           Lowers High Blood Pressure

In scientific studies, nutmeg has shown to relax the smooth muscle of arteries and stimulate healthy blood circulation, effectively lowering blood pressure. It is not recommended to take nutmeg for medicinal use if you have low blood pressure or are being treated for high blood pressure with medications as may drop your blood pressure too low.

·           Treatment and Prevention of Bacterial Infections

Nutmeg is naturally a potent antibacterial agent. The chemical myristicin has been studied and shown to effectively destroy many strains of bacteria including acne. It can be used to treat infected wounds and to prevent bacterial invasion of wounds. A paste can be made with a tablespoon of nutmeg mixed with a little water and then can be applied to the wound daily to ward off infection and destroy bacterial cells in the wound. If you are using it to treat acne, always test the paste on a small area of skin first as may cause a rash in some sensitive skin types.

·           A Stimulant

Nutmeg can be used to treat mental fatigue, drowsiness, stress and low moods. It is a stimulant similar to caffeine. It makes a healthier alternative to coffee. Simply sprinkle it on tea, have a cup of chai tea or drink eggnog to receive a mental boost.

·           Muscle Aches and Pain

A paste made out of nutmeg and a little water can be massaged into the skin above painful muscles, joints and general aches and pains. It is a natural analgesic and anti-inflammatory. It can be also used to treat arthritic conditions and menstrual cramps.

·           Toothache and or inflamed Gums

Nutmeg oil can be applied to a painful tooth or painful inflamed gums. Its action is similar to clove oil which is more commonly used for this complaint. It helps to reduce pain sensations and reduce inflammation. Additionally nutmeg oil helps to freshen the breath.

Nutmeg has an impressive list of potential healing abilities. It is readily available on most supermarket shelves throughout the world. It has very few reported side effects when consumed in small quantities but can however cause an allergic reaction in some sensitive people. If you are considering using an herbal remedy to treat your ailments, always discuss it with your doctor first. Herbal treatments can interfere with your current medications and your doctor will be able to advise you as to whether the treatment is appropriate for you.

Black Cohosh Root for Women’s Health

Black Cohosh is native to the eastern woodlands of North America. It has a long history of use by Native American Indians for the treatment of many ailments, including hives, constipation, rheumatism, fatigue, sore throats, colds, coughs, back pain, menstrual cramps, menopause and malaria. The underground, black knotty root is harvested, dried and ground into a powder which is used in herbal preparations such as capsules, tablets, tinctures, liquid extracts and teas. It can also be used fresh. Today in Germany, black cohosh has been approved by government health regulators for the treatment of many female health complaints.

Black Cohosh roots contain phytoestrogens. Phytoestrogens can mimic naturally occurring estrogens in the body. It also contains glycosides which have been shown to be useful in suppressing a hormone, responsible for causing a decrease in estrogen levels in the female body during middle age. Taken as a supplement during pre-menopause and menopause, black cohosh root causes an estrogenic effect which can help relieve the menopausal symptoms during this stage of life. It also does not affect the blood levels of the follicle stimulating hormone. Current hormone replacement therapies cause a decrease in the follicle stimulating hormone which is linked to a high risk of ovarian and breast cancers. Additionally black cohosh root contains alkaloids and salicylic acid. Salicylic acid is a basic building block of aspirin.

The Health Benefits of Black Cohosh Root

·           Treatment for Premenopausal, Menopause and Menstrual Symptoms

As a daily supplement to the diet, black cohosh root has been proven to relieve symptoms such as abdominal cramps and pain associated with menstruation. It is also effective at relieving night sweats, hot flashes, mood swings, anxiety, sleep disturbances, headaches, heart palpitations and vaginal dryness associated with pre-menopause and menopause. Due to these powerful effects, Germany currently uses black cohosh root to treat these female uterine health complaints with a high success rate for relief of symptoms.

·           Powerful Anti-oxidant

Antioxidants help rid the body of free radicals. Free radicals are responsible for causing the oxidization of tissue which leads to inflammation. Inflammation is a precursor to many serious disease processes including heart disease and cancer.

·           Prevention of Osteoporosis

Some studies have shown the black cohosh root has an anti-osteoporotic effect, meaning that it can help prevent bone loss associated with the condition osteoporosis. A study on rats in a laboratory that were fed black cohosh root, found that it helped in bone formation. Menopausal women are at high risk of developing osteoporosis due to hormone changes.

·           Anti-Cancer

Currently, black cohosh root is being studied for its cancer preventing properties. Early studies are showing that it may be useful in preventing cancer cell growth, particularly for preventing prostate cancer. It has also shown to slow the growth of prostate cancer cells in men who have been diagnosed with this disease.

·           Anti-Inflammatory

Black Cohosh root has been found to be effective in relieving the symptoms associated with arthritis, rheumatoid arthritis and osteoarthritis. It helps to reduce the inflammation in joints and relieve the pain and swelling associated with these ailments.

Side Effects of Black Cohosh Root Supplementation

Black Cohosh root supplements can cause gastrointestinal disturbances including nausea and vomiting, abdominal discomfort and stomach upset. It can also cause headaches and dizziness in some people.  Pregnant women should not take black cohosh root as it may cause spontaneous abortion. It is also not recommended that women who have a personal or family history of breast cancer take this supplement. Some studies have shown it may increase the risk of breast cancer. There is little evidence that this supplement interacts with other medications except tamoxifen, a common medication used for the treatment of breast and ovarian cancers. It may also cause an allergic reaction in some sensitive people, especially if you are allergic to any plants in the buttercup family or are allergic to aspirin.

Dosages

The University Of Maryland Medical Center recommends that adults can take 40 to 80 milligrams of black cohosh root daily. Alternatively, you can also take 2 to 4mls of the liquid extract daily. You can also drink one cup of this herbal tea daily. Black Cohosh root should never be given to children. Due to very few scientific studies conducted, it is not recommended to take this supplement for more than six months. There is very little data available as regards to the long term side effects of Black Cohosh root.

Black Cohosh root may be a blessing for many women suffering with pre-menopausal and menopausal symptoms. This supplement is an herbal alternative to hormone replacement therapy. Hormone replacement therapy has been linked to breast and ovarian cancer and hence its use is now controversial. If you are considering taking a black cohosh root supplement, talk to your doctor first who can advise you if it would be effective for you and discuss dosages and side effects. Not all herbal supplements are suitable for everyone.

Cayenne Pepper Astounds Medical Researchers

Cayenne pepper is made from red hot chilli peppers. Chilli peppers are dried and ground then sifted to make a powdered spice. Chilli peppers are native to North and South America and Africa. Cayenne pepper has been touted as the most medicinal and therapeutic herb of all the herbs. It has a long history of use in ancient times for both culinary and medicinal purposes. Scientific studies continue to astound the medical field with its usefulness in treating and preventing many ailments.

Cayenne pepper is rich in the vitamins A, B complex, C and K. It is also a rich source of the minerals calcium, niacin, iron, manganese and potassium. Its chief active chemical is a substance called capsaicin. The most potent of all cayenne peppers is called African Birdseye Cayenne Pepper and as the name suggests it comes from Africa. The North and South American varieties, although not as powerful are still considered to be profoundly beneficial to our health. It is a pungent, rich, hot and spicy powdered herb which offers a multitude of uses both in cooking and consumed as a dietary supplement. Cayenne pepper has been proven to help alleviate, treat and prevent the following ailments.

Health Benefits of Cayenne Pepper

·           Heart Attack Treatment

When a person is in the early stages of heart attack, still conscious, if a teaspoon of cayenne powder is added to a cup of warm water and consumed, it slows down the progression of the heart attack. This will allow more time to seek medical assistance before myocardial infarction occurs. (The heart stops). Cayenne pepper boosts activity in the heart and increases blood circulation to the heart. Being a rich source of potassium it too is a vital mineral required by the heart to effectively function. Cayenne pepper when consumed also quickly lowers blood pressure by causing vasodilation (widening of the arteries) which eases the stress load on the heart. Its active ingredients also prevent the formation of clots.

·           Lowers Bad Cholesterol (LDL)

Bad cholesterol in the blood stream causes fatty plaques to build up on the walls of arteries. The heart has to work so much harder to pump blood through these arteries resulting in high blood pressure. Eventually these fatty plaques can occlude the flow of blood through the arteries causing heart attack and or stroke. A teaspoon of cayenne pepper a day has been proven to reduce the amount of bad cholesterol in the blood and prevent the build up of fatty plaques.

·           Weight loss

Cayenne pepper acts as an appetite suppressant. When consumed at breakfast time, it suppresses the appetite for the rest of the day, dramatically reducing overall caloric intake. It also can boost metabolism leading to the burning of fat   storage reserves.

·           Cancer Prevention

Early scientific studies are showing that cayenne pepper may be instrumental in the prevention of lung cancers in smokers. Its active ingredient capsaicin is showing that it inhibits the growth of tobacco induced lung cancers. It is also showing an ability to inhibit and prevent liver tumours.

·           Cold and Influenza Treatment

Cayenne pepper helps to break up, thin and remove mucous from congested airways. This helps to relieve symptoms of colds and influenza fast and aids in recovery.

·           Anti-inflammatory

Cayenne pepper has natural anti-inflammatory properties. When taken daily it can help relieve the pain and swelling caused by arthritis, osteoarthritis, rheumatoid arthritis, psoriasis, eczema, ulcerative colitis, crohns disease, asthma and other inflammatory disease processes.

·           Digestive Health

Cayenne pepper promotes a healthy digestive tract. It stimulates the production of enzymes and gastric juices required for effective digestion. It stimulates peristalsis in the bowels required for elimination of stools. It relieves bloating, gas, prevents constipation and helps the body to eliminate toxins. Contrary to belief, cayenne pepper prevents stomach ulcers from forming by killing the bacteria in the stomach which cause ulcers. It is also effective at relieving heart burn.

·           Joint and Muscle Pain Relief

Many medicated creams contain capsaicin as an active ingredient. Capsaicin stimulates a heat response in the skin, joints and muscles. Blood flow is increased which aids in healing and the heat also distracts and blocks the brain from receiving pain signals from the affected muscle or joint effectively relieving pain sensations.

·           Wound Healing

Cayenne pepper is a natural anti-bacterial and anti-fungal. When applied directly to a wound it helps to prevent and treat infections. When applied to a bleeding wound it quickly slows down the bleeding. It also helps to prevent scars post wounds.

·           Headache and Migraine Treatment and Prevention

Cayenne pepper helps to relieve the pain symptoms associated with headache and migraines. Pain is often cause by the constriction of blood vessels in the head. Cayenne pepper naturally dilates the blood vessels. Taken as a tea or supplement it can help prevent and treat symptoms. Some people have found relief be adding a few drops of capsaicin oil to the nasal passage openings. The inhalation of the aromatic fumes can also provide relief. Simply add two teaspoons of cayenne pepper to a bowl of boiling water. Stir the cayenne into the water then cover your head and the bowl with a towel. Next breathe in the fumes for 15 minutes.

Cayenne pepper can be added to vegetable dishes, sauces and curries. It can be used as a condiment instead of or with pepper. Adding a sprinkle of cayenne pepper to baked beans adds heat and a completely new taste sensation. Sprinkling cayenne pepper on top of hot chocolate gives it a Mexican flavour. Added to toasted cheese and as a pizza topping provides interesting flavours. Cayenne pepper is a key ingredient in Tabasco sauce which makes a nice addition to tomato juice. You can simply mix a half teaspoon or full teaspoon with a cup of warm water and consume once a day. It has quite a heat punch that many claim they quickly get used to. Cayenne pepper is also available in capsule form for those who would like the health benefits but do not enjoy the heat and or flavour. You can find it in most health food shops and is commonly named Capsaicin.

Cayenne pepper is a very healthy addition to any diet. Its health benefits are profound. Scientific studies continue to astound the medical industry as more is learnt about this miracle powder. Try adding a little cayenne pepper to your daily diet, your body and overall health will definitely thank you.

Chamomile the Nerve Tonic

Chamomile flower petals have been used by the ancient Greeks and Romans to treat nervous conditions, stomach complaints and infections. The chamomile flower looks very similar to the daisy and is often mistaken for the daisy when seen growing wild. It too has white petals surrounding a yellow centre. There are two types of chamomile that grow throughout the world, a German species and a Roman species. Despite the fact that chamomile has been used for centuries as an herbal remedy, there has been very little scientific analysis of the key chemicals within the flower petals thought to contribute to its healing abilities. Consequently any claimed benefits of consuming chamomile in its many forms available, are purely anecdotal. Chamomile is most commonly consumed as an herbal tea to treat a variety of ailments. In some scientific studies using the more common species from Germany, it has been found to be an effective anti-inflammatory, an anti-bacterial and an anti-fungal.

Nutrient Properties of Chamomile

Analysis of the nutrient properties of chamomile has found very small quantities of nutrients that would be of any use to maintaining health in the human body. It contains minute amounts of vitamin A, folate, potassium, magnesium, calcium, fluoride and only trace amounts of other nutrients. A tablespoon of the dried herb has only 2 calories. The herbal tea most commonly consumed contains no caffeine. The active ingredients in chamomile are thought to be its flavonoids and essential oils.

The Health Rewards of Chamomile

·           A Nerve Tonic

Consuming a cup of warm chamomile tea has been found to have a sedative effect on the mind and body. It is useful in the treatment of anxiety, general nervousness, as a sleep aid and to relieve body tension. Due to its relaxing effect, it is not recommended to drive a car or operate any other machinery after consuming this herbal tea.

·           For Relief of Stomach Complaints

If you suffer from stomach upset, stomach cramps, gas and or stomach ache, chamomile tea is very soothing for the digestive tract. It effectively relaxes the smooth muscle of the digestive tract relieving these symptoms. It has been also found to be an effective remedy for babies with colic. However, it is not recommended to give chamomile tea to your baby unless under the supervision of your general practitioner.

·           Topical Applications

Chamomile is available in the forms of creams and lotions in most chemists and health food shops. It can be applied to the skin for effective relief of skin complaints such as rash, hives, dermatitis, vaginitis, eczema and psoriasis. It helps to relieve the itchiness associated in these skin ailments. It can also be applied to minor cuts, abrasions and burns to help prevent infection. It actively helps to fight off inflammation of the skin associated with these skin complaints.

·           Immune Booster

It has been found that consuming chamomile tea can help both prevent and treat the symptoms of coughs and colds. Studies have shown that chamomile increases the number of white blood cells in the body. White blood cells are responsible for fighting infection. Boosting the number of white blood cells in the body can help prevent the onset of a cough or cold, lessen the frequency of them and lessen the intensity of the symptoms.

·           Relief of Menstrual Cramps

Many women suffer from often debilitating menstrual cramps during the menstrual cycle. Consuming a warm cup of chamomile tea has shown to help lessen the intensity of the cramps. Chamomile is a proven antispasmodic and can also induce menstruation which often relieves menstrual cramps.

·           Treatment of Acne

Many of the over the counter treatments for acne contain chamomile. It has been proven that chamomile when applied to acne breakouts helps to reduce inflammation of the skin, cleans the skin, fights the bacteria, reduces the potential of permanent scarring and helps to regenerate the skin post acne breakouts. If you want to make your own solution for treating acne, simply add a tablespoon of dried chamomile flower heads to a cup. Pour over boiling water and allow the solution to steep for 10 minutes. Strain off the flower heads and allow the solution to cool. Then apply to the acne breakouts using a cotton ball.

Side Effects of Chamomile Tea

Consuming this herbal tea is generally well tolerated with very few reported side effects. Side effects can include nausea and vomiting in some isolated cases. Chamomile can cause and allergic reaction in some sensitive people when consumed or applied to the skin. If you are allergic daisies, ragweed, marigold or chrysanthemums then it is highly likely you will be allergic to chamomile.

Chamomile tea has a pleasant aroma and flavor that most people enjoy its taste and the soothing qualities which are immediate. Chamomile is easily grown at home and can be an attractive addition to any garden. If you are lucky enough to grow your own you can simply harvest the flowers and allow them to dry in the sun for several days, before preparing as an herbal tea. Alternatively, chamomile is available in most health food shops and some supermarkets in its dried form.

Clove Tales

Cloves have long been used both a culinary additive for flavor and for their medicinal benefits. The cloves are harvested from the evergreen clove tree when the tree produces pink buds. The buds are collected before they open into flowers and over a course of several days; they harden and turn a dark brown color. The cloves exhibit a pleasant, sweet aroma and taste. Clove oil can be extracted from the cloves by steam distilling for its use both topically and orally as a medication. Clove tree plantations have been cultivated for over 2000 years in Indonesia and feature as a major contributor to Chinese herbal medicine.

Nutritional Properties of Cloves

The oil in cloves contains a chemical called Eugenol which gives the cloves its distinct aroma and flavor. It also contains the chemical Beta-Caryophyllene. Together these chemicals give cloves their local anesthetic properties. It is also a source of Methyl Salicylate which is often used in creams for sore muscles and in vaporizers for respiratory complaints. It is a great source of Omega 3 fatty acids critical for overall health and is a potent antioxidant containing Kaemfpferol and Rhamnetin. Nutritionally they are a rich source of vitamin C and the minerals magnesium, manganese and calcium. It also contains small amounts of vitamin A, iron, sodium, phosphorus and potassium.

Health Applications of Clove Oil

Surprisingly, there have been very little scientific studies conducted on clove oil to prove or disprove its touted health benefits. Clove oil has been used in dentistry, medical creams, sore throat medications and as a mouth wash because of its known benefits. The following health benefits include both proven applications and anecdotal applications that the general public touts as being beneficial.

·         Toothache

Perhaps the most famous use of clove oil is to treat toothache. Eugenol, the chief chemical in clove oil exhibits anti-inflammatory and local anesthetic properties. Together these attributes have been proven to ease and soothe the pain of a toothache when clove oil is applied to the affected tooth and surrounding gums. It can also be used to ease the pain of sore gums. Simply soak a cotton ball in a solution of 4 drops of clove oil to 1 tablespoon of vegetable oil and place the cotton ball in the area of tooth pain.

·         Fungal Infections

Clove oil diluted in vegetable oil as above and applied to fungal infections of the skin and nails has been proven to be effective at fighting fungal infections and accelerating healing times.

·         Insect Repellent

When clove oil is diluted in carrier oil by 50/50 dilution, it can be applied to the skin as an effective insect repellant. It can offer 2 to 4 hour protection from mosquito bites and repel other insects.

·         Digestive Aid

In Chinese medicine, clove oil is used to treat digestive complaints such as stomach ache, indigestion, bloating and gas. There is no scientific evidence to support these benefits. In Brazil, a study found that clove oil was effective in treating stomach ulcers in rats; however, no human trials have been conducted.

·         Back and Joint Pain

Being a potent anti-inflammatory and analgesic, clove oil diluted in carrier oil can be massaged into painful joints and for back pain. The oil penetrates deep into the skin and muscles providing a warm soothing sensation. Its anti-inflammatory properties promote blood circulation to the affected body parts bringing vital nutrients to aid in healing. It can be used to treat symptoms of sprains, strains, muscle soreness, aches and rheumatic conditions also.

Side Effects of Clove Oil

Clove oil can cause irritation to the skin and hence is best diluted in carrier oil such as olive oil, coconut oil or vitamin E creams before applying. When taken orally in the forms of herbal teas and capsules it can cause gastrointestinal disturbances such as abdominal pain, cramps, nausea and vomiting. It is also known to thin the blood and should not be taken by anyone who is taking prescribed blood thinners such as aspirin or heparin. It can cause an allergic reaction in some sensitive people. Children and pregnant and or breast feeding mothers should not consume any clove products.

Clove oil has many applications towards promoting health and relieving symptoms. For such a tiny flower bud, it punches well above its weight medicinally speaking. Clove oil, herbal teas and capsules can be found in most health food shops. Having a small bottle of clove oil in your herbal medicine chest is useful to have at hand to treat many common, everyday symptoms.

Dong Quai for Women’s Health

Dong Quai has been used for thousands of years in traditional Chinese medicine. Native to China, Japan and Korea, Dong Quai is a member of the celery group of plants. Often referred to as the ‘female ginseng’ this herb has been used mainly to treat female gynecological disorders. Also known as Chinese angelica and tang kuei, the roots of the plant are harvested both as a culinary additive and for its medicinal benefits. The thick roots are a yellow, brownish color and exhibit a pleasant aroma. It has a combination of a bittersweet flavor. The roots are dried and ground down into a powder for its uses as an herbal tea, in tinctures, liquid extracts, capsules and tablets. The medicinal benefits of Dong Quai have been extensively researched mainly in China and have been proven to be effective for treating many common ailments.

Nutritional Properties of Dong Quai

The roots of the Dong Quai plant are a rich source of the vitamins B12, E, A, C and niacin. It is also a rich source of the minerals biotin, cobalt, iron, potassium, magnesium and calcium. From a chemical perspective, this herb is a rich source of phytosterols which have been proven to mimic the hormone estrogen in the human body when consumed. It also contains polysaccharides, flavonoids and several different coumarin derivatives. Coumarin is known to be a blood thinning agent and blood vessel dilator. The roots have also been found to exhibit anti-inflammatory, analgesic, anti-fungal properties and are a powerful antioxidant.

Health Benefits of Dong Quai

Dong Quai is mainly used to treat female gynecological disorders but can provide some benefit to men’s sexual health also. It can be used to treat the following ailments.

·           Menstrual Disorders

Many women experience extreme pain associated with the menstrual cycle known as dysmenorrhea. Pain can include abdominal cramps and painful menstruation. Dong Quai can be used to effectively treat these symptoms. It provides analgesic and anti-inflammatory properties which helps to relieve pain. It is also an antispasmodic and a muscle relaxant.

·           Premenstrual Stress

Supplementing with this herb has been found to relieve the symptoms of abdominal cramps, breast tenderness, menstrual headaches, fatigue and mood swings associated with premenstrual stress.

·           Pre-menopausal and Menopausal Symptom Relief

This herb has also been found to be effective at relieving symptoms associated with menopause. It can help prevent hot flashes, mood swings, headaches, fatigue, vaginal dryness, sleep disturbances and other symptoms associated with menopause. The phytosterols mimic the hormone estrogen in the body which helps to counteract the low levels of estrogen being produced by the ovaries due to menopause.

·           Treatment for Amenorrhea

Amenorrhea is a condition causing an absence of menstruation or irregular menstruation. Dong Quai has been found to stimulate menstruation in women with this disorder.

·           Heart Health

Some studies have shown that this herb can be used to treat the pain associated with cardiovascular disease. It has also been shown to be effective in lowering high blood pressure.

·           Men’s Sexual Health

A study has shown that when a cream containing this herb is applied to the male penis before any sexual activity it helps to prevent premature ejaculation. The cream is called SS-Cream and also contains many other herbs.

·           Other Benefits

Dong Quai is a potent antioxidant which helps to prevent damage to cells by free radicals and hence slows down the ageing process and protects the body from disease. It is shown to lower bad cholesterol levels in the body which is known to cause high blood pressure, heart attack, heart disease and strokes. It also boosts the immune system containing rich sources of vitamin C, protecting the body from infection.

Recommended Dosages

It is recommended to follow the dosage instructions on the packets or bottles of Dong Quai as potency levels can vary. As a rough guide it is recommended to consume 1 to 5 grams three times per day to treat most ailments. You can drink up to four cups of herbal tea per day. If taking the liquid extract or tincture it is recommended to take 10 to 20 drops three times per day.

Side Effects of Dong Quai

This herb taken as a supplement has weak blood thinning properties and should not be taken by anyone who has been prescribed blood thinning medications except under the guidance of your doctor. If you have been diagnosed with hormone induced breast cancer it is not recommended to take this supplement. One of the side effects of Dong Quai is photosensitivity when consumed in high doses; it can also increase your risk of skin cancers, sunburn, rashes and inflammation. It is recommended to always wear sunscreen when taking this supplement at any dosage when outside in the sun. Other side effects can include gastrointestinal disturbances including nausea, vomiting, bloating, upset stomach and loss of appetite. It can have a laxative effect causing diarrhea. Pregnant and or breastfeeding mothers should not take this herb as can cause spontaneous abortion and can have a negative effect upon a baby’s development in the womb.

Dong Quai has an impressive list of health promoting benefits, mainly for women. Western scientific research still lacks in the study of this herb and hence most data available re its health benefits come from Asian sources. Like most herbal remedies which lack complete scientific backing, they remain unproven. Many herbal remedies however become mainstream medications with hefty price tags when pharmaceutical industry finally takes note and funds the research.

For the Love of Garlic

Garlic has been used for thousands of years for its medicinal properties. Before the first discovery of the antibiotic penicillin, garlic was used to treat a variety of common infections. Belonging to the onion and chive group of vegetables, garlic is a popular addition to many cuisines world-wide. Garlic can be consumed raw, crushed, minced, pressed, chopped, roasted, powdered, as an oil and in supplement form. Garlic was a chief ingredient in the foods of ancient Egypt; they believed that garlic gave the builders of the pyramids strength and endurance. The Greeks and Romans also believed it improved strength and endurance. China and India have long used garlic for its medicinal purposes. Scientific studies have proven that garlic is effective in treating and preventing a variety of health complaints.

Garlic has a unique flavor and a strong aroma. The edible bulb of the garlic plant usually consists of four to twenty cloves. They are wrapped in a paper like coating and are usually off white in color. The nutrient properties of garlic consist of the vitamins B1, B6 and C. It is a rich source of the mineral manganese and good sources of calcium, potassium, selenium, phosphorus, iron and copper. It is also a source of protein, carbohydrates and fat. A bulb containing 9 cloves is only 42 calories. The chief chemical in garlic which gives its distinct aroma and flavor is called allicin. Allicin is a sulfur compound which is released from the clove when it is cut. Allicin is also believed to be the unique chemical compound responsible for its medicinal properties.

Health Benefits of Garlic

·           Helps Fight and Prevent infection

A study found that people who consume garlic in their diets regularly or took it in supplement form reported less incidences of colds and influenza compared to those who did not. It was also found that people who consumed garlic after the onset of a cold or influenza recovered quicker than those who did not. Studies are revealing that garlic may bolster the immune systems, rid the body of toxins and have an antibiotic effect.

·           Lowers Blood Pressure

Early studies are showing that garlic may lower blood pressure. It does this by reducing the amount of bad cholesterol in the blood. Bad cholesterol causes fatty plaques to build up on the walls of arteries causing narrowing. The heart has to work so much harder to pump blood through these arteries which results in high blood pressure and heart disease. Eventually these fatty plaques can occlude the flow of blood through these arteries which leads to heart attack and or stroke. Garlic is also believed to raise the levels of good cholesterol in the blood which helps to protect and strengthen arteries. It also helps to prevent atherosclerosis, hardening of the arteries.

·           Powerful Antioxidant

Antioxidants help to rid the body of free radicals. Free radicals can be thought of as rust causing substances that attack healthy tissue in the body. Free radicals cause the oxidization of tissues which is a precursor to inflammation. Inflamed tissues can lead to the beginning of serious disease processes. Studies have found that antioxidant rich foods can help prevent cancer. Early tests are showing that garlic may be useful in helping to prevent stomach and colon cancers.

·           Antifungal Properties

Garlic oil can be topically applied to a number of fungal infections of the skin. The sulfur chemicals in garlic help to fight off fungal spores. Particularly useful in the treatment of athlete’s foot when applied topically and or when raw garlic is consumed.

·           Vaginal Infections and Yeast Infections

When garlic is consumed it helps to prevent and treat vaginal infections and yeast infections. Studies have found that it is a powerful anti-bacterial, anti-viral and anti-fungal. Its ability to fight infections is due to the compound allicin which exhibits effects similar to antibiotics.

·           Stroke Prevention

Garlic has blood thinning properties which can help prevent blood clots forming which is the cause of strokes. It is also showing an ability to break down blood clots in the body’s circulatory system preventing them from blocking arteries. Garlic should not be consumed by anybody taking blood thinning medication.

·           Weight Loss

Preliminary trials are showing that the substance allicin may help people to lose weight. It is believed that allicin helps to lower blood sugar levels. It encourages the movement of sugar molecules in the blood to move into the body’s cells to be used for energy. This prevents sugar molecules from being converted to fat and stored in the body for later use resulting in weight gain.

The active ingredient in garlic, allicin, is activated when a garlic clove is broken into pieces. Cooking destroys allicin, so all of the health benefits mentioned above relate to eating garlic in its raw form. One of the chief side effects of garlic is bad breath and body odor after consuming it. These complaints can be prevented by drinking a small amount of lemon juice after consuming it. Taking it in supplement form is an option for people who do not enjoy the taste and for the prevention of these side effects. Garlic is generally well tolerated but can cause gastro-intestinal problems such as flatulence, heartburn, abdominal pain, diarrhea, nausea and vomiting in some people.

Garlic is very simple to grow and takes very little time and effort. Buy a garlic bulb from a supermarket. Break the segments into single cloves. Plant the cloves with the pointy end upwards 1.5 to 2 centimeters under the soil. Plant each clove 15 centimeters apart from each other. Garlic plants grow best in a sunny position and in well drained soils. Water regularly and remove any weeds that sprout up. It is best to plant them in early autumn. They will be ready for harvest at the end of spring or early summer after the plant has begun to shrivel and die. The new garlic bulbs can be kept for many months and you can use some of your fresh garlic supply for replanting, ensuring you have garlic all year round.

Garlic has a long history of use around the world. Even today, scientists are still discovering the chemical properties of garlic. Much of its possible medicinal benefits remain unknown. Garlic can be added raw to salads or in salad dressing to benefit from the compound allicin. Garlic supplements are available in most health food shops. There is no doubt that garlic is a great flavor enhancer for both meats and vegetables. It remains one of the oldest vegetables used around the world for its health promoting benefits.

Ginkgo Biloba and Your Brain

Ginkgo Biloba is one of the oldest living tree species in the world. The herb from this tree has been scientifically studied for centuries. It has been used in many traditional medicine remedies for the treatment of many common ailments for thousands of years. It is one of the top selling herbs in the United States because of its many health benefits. The leaves of the Ginkgo Biloba tree are dried and then processed to form a concentrated extract which is used in tablets, capsules and tinctures. Its chief chemical properties are flavonoids and terpenoids. Flavonoids are antioxidants and terpenoids are blood vessel dilators and also reduce the viscosity of the blood. Due to the innate abilities of this herb, supplementing with it can help both prevent and treat many common health complaints of the 21st century.

The Health Benefits of Ginkgo Biloba

·           Powerful Antioxidant

Antioxidants help rid the body of free radicals. Free radicals can be thought of as rust forming chemicals in the body that attack tissues. This leads to inflammation of body tissues and eventually leads to disease. Many of the most common disease processes in the body are believed to be caused by free radicals including cancer and heart disease.

·           Improves Blood Flow to the Brain and Protects Brain Nerve Cells

The terpenoids in Ginkgo Biloba dilate the blood vessels in the brain leading to improved blood flow to this major organ. People report improved memory, improved ability to concentrate, improved moods and improved ability to learn when taking this supplement. It is currently being studied for it affect on Alzheimer’s and dementia patients. Evidence of improvement is still inconclusive in many clinical trials that have been performed. Some studies report improved cognitive ability, whilst others report no change in either the supplementing group or the placebo group.

·           Helps Prevent and Treat Macular Degeneration

Macular degeneration is a slow progressive disease of the retina which leads to blindness. It is the chief cause of blindness in western society. Ginkgo Biloba helps protect and strengthen nerve cells of the eye and supports blood vessel health also.

It is also used to slow down the degeneration of the retina in people who already have macular degeneration.

·           Treatment for Claudication

Claudication is a severe pain experienced in the legs caused by a decrease in blood flow due to clogged arteries. Ginkgo Biloba helps to reduce pain and swelling in the legs by increasing blood flow. Often people with claudication are unable to walk very far due to the pain. A study performed, showed that people who supplemented with this herb were able to walk further than their counterparts who were give a placebo. Ginkgo Biloba works just as efficiently for symptoms of claudication than all other current medications for this disease.

·           Other Health Benefits

There are some reports that Ginkgo Biloba helps to improve the symptoms of tinnitus, multiple sclerosis, fatigue and inflammatory diseases. More studies need to be carried out to prove or disprove its effectiveness.

Dosages

The recommended dosage of Ginkgo Biloba is 120mgs to 240mgs per day. This dosage is often split into several dosages to be taken throughout the day. It can take up to 4 to 6 weeks to notice any improvement in symptoms. After this period, once symptoms start to improve, they only become much better with time.

Side Effects

Ginkgo Biloba is generally considered safe to consume but it can in rare cases cause side effects and drug interactions. It can cause an allergic reaction in some people, especially if you are allergic to sumac, cashews, poison ivy and poison oak. Other side effects can include an upset stomach, diarrhea, headache, nausea and vomiting, rash and muscle weakness. If you experience any of these side effects, stop taking this supplement and seek medical help. Bleeding is a serious side effect although rare, it is not recommended to take this supplement if you have a bleeding disorder or taking blood thinning medications. Blood sugar levels may also be affected; diabetics should only take it under strict medical supervision. It is always best to consult with your doctor before commencing taking any herbal supplement. Your doctor can advise you whether it would be beneficial for you to take it, recommend dosages and whether you are at risk of side effects.

Ginkgo Biloba is an interesting herbal supplement with many positive health benefits. It is a supplement that most of us can take, particularly to improve brain and eye health and functioning. Millions of people throughout the world already consume this supplement and report profound improvement in overall health and well-being. In America and Europe, Ginkgo Biloba is often prescribed by doctors mainly because it is consider the healthiest herb for the brain. It is available in most health food shops, chemists and some supermarket chains.

Goldenseal Root Gets the Seal of Approval

Goldenseal has a long history of use as an herbal medicine. Native to America, Native American Indians used it to treat stomach ulcers, mouth sores, irritated eyes, skin infections and gonorrhea. Due to over harvesting, wild growing goldenseal is now hard to find and is now commercially grown for its use in treating many health ailments. It is a small plant, lying low to the ground and features small red, raspberry shaped fruits with a gnarly root and also exhibits small red flowers with hairy stems. It is the root that is used in herbal medicine in the forms of powders, capsules, tablets, liquid extracts, tinctures and herbal teas. It has both a bitter taste and bitter smell. The ground root can also be used mixed with water to make washes, douches and eye rinses.

Nutritional Properties of Golden Seal

Goldenseal chemically contains berberine, this is the chief chemical which is believed to be the cause of its medicinal properties. It is also a source of hydrastine, canadine, resin, sugar, protein, fatty oils, volatile oils, lignin and starch. It is a source of the vitamins A, E, C and B complex. It is a rich source of the mineral manganese.

Health Benefits of Goldenseal

The chief chemical in goldenseal being berberine, is a potent anti-bacterial, it has been shown to kill bacteria in test tubes. It has also been shown to booster the immune system by strengthening white blood cells, which are needed to ward off infections. Goldenseal preparations can both be ingested or applied topically to the skin to treat the following ailments.

·           Lowers High Blood Pressure

Taking golden seal in the form of capsules, tablets, herbal teas and liquid extracts has been shown to lower high blood pressure. (Hypertension). It must be noted that it should not be taken by anyone currently taking prescriptive medications for high blood pressure as may cause hypotension. (Low blood pressure). Maintaining a blood pressure reading in the healthy range helps to prevent cardiovascular disease.

·           Treatment for Coughs, Colds, Influenza and Upper Respiratory Tract Infections

Golden seal exhibits antibiotic properties, strengthening the immune system. This is the most common use of goldenseal today. Often taken in combination with Echinacea, these herbs can be used to both prevent and treat the common cold, coughs, influenza, hay fever and other upper respiratory tract infections.

·           Treatment for Eye Infections and Sinusitis

This herb can be used to treat inflammatory eye infections and sinusitis. Used in powder form mixed with water, it can be used as an eyewash and as a secondary effect, helps to relieve blocked sinuses since the eye ducts are connected to the sinuses.

·           Oral Treatments

Powdered goldenseal mixed with water can be used as a mouth wash to treat canker sores, gargled for sore throats and to treat inflammatory gum infections.

·           Cuts, Abrasions and Acne Treatment

Tinctures can be applied topically to the skin to help prevent infection in minor cuts and abrasions. Being a potent antibiotic and anti-inflammatory, it helps to reduce pain and swelling and promotes faster healing times. It also has a similar effect for the treatment of acne.

·           Prevention and Treatment of Diarrhea

Herbal tea preparations of goldenseal can be used to treat and prevent diarrhea. Its anti-microbial action helps to kill off the microbes within the digestive tract responsible for causing diarrhea. It is particularly useful as a treatment for E Coli bacterial infections.

·           Treatment for Yeast Infections

The chief chemical in goldenseal, berberine, has been shown to destroy the fungi which causes yeast infections. Commercial preparations of goldenseal available today, however, are ineffective at treating this condition as contain low levels of berberine. It is recommended to make your own herbal treatment by mixing half a teaspoon of golden seal powdered root with half a teaspoon of salt in warm water. Allow to steep for 10 minutes and then strain the liquid to remove the goldenseal particles. Soak a soft cloth in the remaining liquid and apply to the genitals three times per day.

Side Effects

Herbal remedies are not for everyone. They can cause unwanted side effects and can interfere with your current prescriptive medications. If considering using goldenseal root preparations to treat your ailments, always consult your doctor first. Goldenseal is generally well tolerated and side effects are rare. Some side effects reported include headache, drowsiness and upset stomach. It can cause an allergic reaction in some sensitive people, especially if you are allergic to the buttercup group of plants. Pregnant and breastfeeding mothers should not take this herb internally and it should not be given to young children.

Recommended Dosages

If using goldenseal root extract it is recommended to take 30 to 120mgs up to 3 times a day. Herbal tea infusions can be taken up to 3 cups per day. In capsule form, it is recommended to take 500 to 1000mgs up to 3 times a day. If using a mouth wash as described above, do not swallow the liquid. It is not recommended to take goldenseal herbal preparations for longer than 2 weeks before having a one month break. Long term effects of taking this herb remain unknown.

Goldenseal root preparations are one of the most popular herbal treatments taken today, across the world. It is mostly taken to ward off coughs and colds. Broadly speaking, it has many other applications for promoting health. Sadly, there is very little scientific data to prove or disprove its benefits and hence much of the touted health benefits come from the public who swear by its benefits. Goldenseal root preparations can be found in most health food shops but it is best grinding your own powder from fresh roots to make your own herbal teas, washes and tinctures. Always consult your doctor before taking any herbal remedy.

Have you tried Eucalyptus Oil?

Eucalyptus oil comes from the Eucalyptus tree which is native to Australia. It has long been used to treat many ailments. The Australian aborigines have used it for many centuries to treat high fever. The oil is extracted from the leaves and twigs of the eucalypt. It has a sweet aroma and is invigorating to the senses. The active medicinal chemical in eucalyptus oil is called Cineole. Eucalyptus oil can be used as an inhalant, as a topical application, massage oil, is an ingredient in some toothpaste, for mouth washes, is used in some perfumes, as a room freshener, in some insect repellents and is also added to many cough and cold lozenges. It can also be found in many laundry detergents, floor cleaners, soaps, carpet cleaners, dog shampoos and spot cleaners.

Eucalyptus oil has antimicrobial, antiseptic, antibacterial, anti-inflammatory and antifungal properties. These are useful in the treatment of many infections. This oil is highly recommended in the treatment of the following ailments.

·           Respiratory Infections

Eucalyptus oil can be used to treat the symptoms of the common cold, influenza, chest infections, bronchitis, sinusitis, asthma, sore throats and nasal congestion. Simply add a few drops of the oil to a handkerchief and inhale the fumes at regular intervals. You can also dilute a few drops in warm water and use as a gargle for sore throats.

·           Apply to cuts, wounds, burns, ulcers, skin rashes and insect bites

Being a potent antiseptic, eucalyptus oil can help prevent infection and speed up wound healing times. It relieves the itching sensation of insect bites within seconds. Simply apply a few drops to the affected area of skin and repeat as necessary.

·           Relieves mental stress and fatigue

The sweet and invigorating aroma of eucalyptus oil has a calming effect on the mind and body. It helps to lift moods and combat physical and mental exhaustion.

Used in oil burners, added to warm baths or inhaling the aroma can give you a mental and physical boost.

·           Pain Relief

Used as a massage oil, eucalyptus oil has been proven to relieve muscular aches and pains. It is also useful in the treatment of arthritis, rheumatoid arthritis, sprains and strains.

·           Pet Protection from fleas, ticks and other parasites

Adding a few drops of eucalyptus oil to the dog’s bath or to your pets shampoo provides protection for your pet. The aroma of eucalyptus oil acts as a repellent to fleas, ticks and other pet parasites.

·           Dental Protection

Many toothpastes and mouth washes contain eucalyptus oil. This is because the oil is a powerful antibacterial which helps to prevent tooth decay, cavities, gingivitis and other gum diseases. You can add a few drops to warm water and swish it around in the mouth for the same effect but remember not to swallow the solution.

·           Enhances Blood Circulation and Cardiac Activity

Being an invigorating stimulant studies have shown that eucalyptus oil improves blood circulation and promotes healthy cardiac activity. Inhaling the aroma is all that is needed to benefit from these benefits.

·           Diabetes Treatment

Recent studies have shown that ingesting eucalyptus oil helps to lower blood sugar levels. It should only be ingested under the supervision of a medical officer.

·           Anti-germicide

Eucalyptus oil is added to many household cleaners as it is excellent in killing most household germs. Diluting a few drops of oil in water can be used to clean any household surface.

To produce just 500mls of eucalyptus oil it takes 25 kilograms of young eucalyptus leaves and branches. Given how plentiful the eucalyptus trees grow in Australia and in other parts of the world, eucalyptus oil is cheap to buy. It can be found in all health food shops and is available online. Next time you are shopping for household cleaning products, toothpastes, mouth washes, soaps and lozenges, keep an eye out for products containing eucalyptus oil, you will be pleasantly surprised with the benefits of this potent oil from the eucalyptus tree.

Hello Aloe Vera

Aloe Vera the plant, is native to Africa, it grows prolifically in Egypt. Its spiny leaves are thick and succulent. The leaves are harvested for extraction of their juices. The juice of the aloe vera plant has been used for over 6000 years for its remarkable healing properties. Sold in the forms of gels and creams for topical use and also consumed as aloe vera juice or in capsule supplements.

Aloe Vera Creams and Gels

Aloe vera is still being scientifically studied for its use in treating skin diseases. Much of the scientific studies have been conducted on animals and in the test tube. What they have found is that aloe vera extracts are beneficial in treating the following skin ailments.

·       Sunburn

Aloe vera creams and gels when applied liberally to sun burnt skin helps to reduce inflammation and pain. It also helps to speed up the healing process by inhibiting the release of a chemical called lipid thromboxane. This chemical when released slows down the healing process of sun burnt skin.

·       Treatment for Mild to Moderate Burns

Many people grow their own aloe vera plants; they extract the clear gel from the leaves and apply it to mild to moderate burns. Aloe vera gel is effective at soothing, reducing inflammation and promoting healing of mild to moderate burns. A study conducted in a hospital burns unit found that aloe vera gel when applied to burns actively sped up the healing process of second degree burns compared to other burn treatments.

·       Treatment for other Inflammatory Skin Diseases

Aloe vera gels and creams have been used as an effective treatment for psoriasis, seborrheic dermatitis and eczema. It has been found to be a powerful moisturizer for the skin and helps to reduce the inflammation associated with these skin diseases.

·       Treatment for Canker Sores

Canker sores occur in the mouth. They are painful ulcer like eruptions that can take many days to heal on their own. When aloe vera gel is applied to the canker sores, it helps to reduce pain, speed up the healing process and prevent reoccurrence.

Aloe Vera Juice and Supplements

·       Constipation Relief

Aloe vera juice is a powerful laxative. It can help relieve constipation when consumed orally as a drink or in capsule form. It has long been used to treat constipation but however, many medical institutes do not recommend its use because it can cause severe abdominal cramping. It can also cause spontaneous abortion in pregnant mothers due to the strong abdominal contractions. Aloe vera juice and or supplements should only be taken in minute dosages for the relief of constipation and not for extended periods. It takes up to 10 hours after it is consumed to have a laxative effect.

·       Treatment for Diabetes

Some studies conducted have shown that aloe vera juice or supplements can help regulate blood sugar levels. However, more scientific studies need to be undertaken to produce more evidence of this benefit in treating diabetes.

·       Cancer Treatment

Recent scientific studies have shown that aloe vera juice and supplements can kill cancer cells and prevent cancer cells from forming. It has been found to be particularly useful in treating and preventing lung cancer. Aloe vera extracts have been proven to have chemicals that actively kill cancer cells. It has also been shown to compliment chemotherapy treatments. More studies are needed as regards to aloe vera’s anti cancer properties.

·       Ulcerative Colitis Treatment

A study found that a test group of ulcerative colitis sufferers who consumed 100mls of aloe vera juice twice a day reported relief from their symptoms compared to the placebo group. After a month of consuming aloe vera juice, over a third of the participants went into remission.

·       Preventing Hemorrhagic Shock

A study has found that when the thick gooey gel of the aloe vera plants leaves is applied to bleeding open wounds, it slows down the bleeding. Hemorrhagic shock occurs when the body loses too much blood and is fatal if not treated quickly. It may be useful in the first aid treatment of defense force soldiers suffering from major injuries whilst at war.

·       Anti-oxidant Properties and Immune Boosting Properties

Studies have shown that aloe vera juice can help fight free radicals in the blood. Free radicals are responsible for causing inflammation of body tissues which leads to many serious disease processes. It has also been found to boost the body’s immune function, helping to prevent and fight infections.

It is recommended before consuming aloe vera juice or supplements to consult your doctor first. If you are considering taking it for constipation relief, it should not be consumed for more than 10 days as can cause diarrhea and dehydration. It also can cause dependence to induce bowel movements. Aloe vera gels, lotions and creams are readily available in most chemists and are considered safe for usage. Scientific studies continue to this day to reveal more of aloe vera’s medicinal benefits and uses.

Holistic Holy Basil

Holy Basil, also known as Tulsi is a small shrub that produces scented leaves. The leaves have been used for thousands of years in Asian cultures to make a tea. Holy Basil is used to treat many common ailments with profound effectiveness. Scientific studies are finding that the chemical properties of the leaves are beneficial to our health in a myriad of different ways. In India the plant is worshipped for its medicinal value. It is believed that just being in the presence of the plant can provide protection to the family by warding off evil spirits and ensuring good fortune. The aroma of the plants leaves is said to be medicinally effective alone. Dropping a few leaves into water can purify it and destroy any harmful bacteria and germs.

Holy Basil leaves have a unique, complex chemistry. They are a rich source of phytochemicals. Phytochemicals have been proven to be strong antioxidants and possess anti-bacterial, anti-viral and immune boosting qualities. It is classed as an adaptogen which means that it is powerfully effective at reducing stress related symptoms. Due to the presence of these chemicals it is profoundly useful in the treatment of the following common ailments.

·           Relieves Physical and Mental Symptoms of Stress

It helps to reduce the negative physical and psychological symptoms of stress. It returns the body to a natural state of balance. Increases resilience to stress by improving the ability to cope with and adapt to change. It returns the hormone cortisol in the blood stream to normal levels. Cortisol is released during times of stress and is responsible for many of the symptoms experienced with stress.

·           Protects Against Heart Disease, High Blood Pressure, Heart Attack and Strokes

It lowers bad cholesterol in the blood. Bad cholesterol causes fatty plaques to build up on the walls of arteries. The heart has to work so much harder to pump blood through these arteries resulting in high blood pressure. Eventually these fatty plaques can occlude the flow of blood through the arteries leading to heart attack and or stroke. It also has mild blood thinning qualities which also provides protection from having a stroke.

·           Powerful Antioxidant

It destroys free radicals in the body, which are responsible for causing the oxidization of tissues, leading to inflammation and disease.

·           Boosts The Immune System

People who regularly drink a cup of Holy Basil tea a day report less frequency of illness from coughs, colds, influenza, sore throats and other infections.

·           Anti-Inflammatory

Significantly reduces inflammation in the body. It is particularly useful in the treatment of inflammatory diseases such as arthritis, rheumatoid arthritis, osteoarthritis, asthma, crohns disease, psoriasis, eczema and systemic infections.

·           Antibiotic Protection

Provides natural protection from bacterial, fungal and viral infections. Useful in the treatment of severe systemic infections and localized infections.

·           Lung and Bronchial Support

Promotes a healthy respiratory system. Useful in the treatment of asthma, bronchitis, respiratory infections and allergies.

·           Liver Support

Promotes healthy liver function. Helps the liver to remove harmful toxins from the body. Useful in the treatment of liver diseases.

·           Improves Stamina and Endurance

Improves the body’s ability to use oxygen more effectively, resulting in enhanced stamina and endurance. Helps to improve protein synthesis, which is important in building muscle mass and strength.

·           Reduces Fever

Fever is a symptom of infection and disease. It is a natural response by the body to fight off invading organisms. Holy Basil helps to destroy the invading organisms reducing fever.

·           Age Reversal

Slows down the biological ageing process. Reduces the impact of physiological ageing factors such as stress, free radicals and lowered immune system.

The leaves of the Holy Basil plant are traditionally steeped in hot water to make a tea. Just drinking one cup of this tea a day will provide you with all the health benefits. It is available in some health food shops under the name of Tulsi Tea. Most people after drinking their first cup of this tea report feeling an immediate boost in their energy levels, feel more relaxed and notice a greater clarity of mind. Tulsi tea is safe to consume by pregnant or lactating mothers and is safe to be consumed by children over the ages of two. It is caffeine free and most people report that the aroma and flavour is pleasing to the palate. The science community continues to investigate the amazing health benefits of this tea which the people of India have known for thousands of years.

Lemon Balm a Sanctuary of Calm

Lemon balm also known by its botanical name Melissa Oficinalis is a member of the mint family. It has been used as an herbal treatment as far back as the middle ages for the treatment of many ailments. The plant produces small yellow flowers and if you rub the leaves together in your hand it produces a pleasant lemon aroma. The leaves of the plant are used fresh to make herbal teas and the oils are extracted from the plant for use in tinctures, essential oils, creams and ointments. It is also available today in capsule form, an essential oil and a liquid extract.

Chemical Properties of Lemon Balm

Lemon balm is a potent antioxidant and antiviral herb. The active ingredients in lemon balm are volatile oils. These oils are phytochemicals and include geranial, liminene, glycosides, ursolic acid, flavonoids and tannins. It is also a source of citronellal which gives this herb its sedative properties.

Health Applications of Lemon Balm

Being a potent antioxidant, lemon balm helps to protect the body from disease and supports the immune system. Antioxidants are by products of metabolism and cause the oxidization of tissues in the body. This causes inflammation. Inflammation is a precursor to many serious disease processes, including heart disease and cancer. Lemon balm can be used to treat and prevent the following health ailments.

·         Digestive Aid

Lemon balm has a calming effect on the gastrointestinal tract. It can help relieve the symptoms of indigestion, bloating, stomach ache, flatulence, nausea and vomiting and can even be used to treat colic in babies. The recommended dosage to treat these ailments is 300 – 500mgs in capsule form, taken up to three times a day.

·         Soothes Stress and Anxiety

Lemon balm has a sedatory effect on the central nervous system. It helps to soothe nervous tension, calm the mind and body, relieve anxiety and is a sleep aid. Usually it is combined with valerian root to make an herbal tea. It can also be used to treat hyperactivity disorders and heart palpitations. Due to the effect of sedation, it is not recommended to drive a car and or operate machinery after consuming this herb.

·         Treatment for High Blood Pressure

When the cause of high blood pressure is due to stress and anxiety, lemon balm can help lower blood pressure. It should however not be taken if you a currently taking prescribed medications for high blood pressure. It can interact with your medication and also cause blood pressure to drop to levels that are too low.

·         Treatment for Insomnia

Lemon balm helps to induce sleep by relieving anxiety. It also helps to relax muscles and soothe the central nervous system. It can be taken 1 to 2 hours before sleep in the forms of an herbal tea, in capsule form or as a tincture.

·         Food for the Brain

A study has found that lemon balm can help improve the symptoms of dementia. It was found to be the most effective herb for reducing memory decline, improving thought processes and for relieving anxiety in dementia patients. It was found that it binds to the receptors in the brain which accounts for its therapeutic use in dementia.

·         Topical Treatment

In the form of creams, ointment and essential oil, it is a very effective treatment for cold sores. It has natural anti-viral properties that help to fight the infection. It can also be used to treat wounds, insect bites and stings, for muscles spasms, to numb tissue and as a treatment for rheumatism.

Side Effects

Lemon balm in all its forms is very well tolerated. It has no reported side effects and is safe for adults to take. It should not be taken by pregnant mothers, breast feeding mothers or children as there is very little research available regarding safety in these groups. It can however cause an allergic reaction in some sensitive people, especially if you are allergic to any of the mint family of plants.

Lemon balm can provide an impressive list of medicinal health benefits. It is easy to grow in your own herbal garden. The leaves are best used fresh to make an herbal tea. The drying process of leaves reduces the amount of therapeutic volatile oils present. To make an herbal tea, simply steep a handful of fresh leaves in a cup of boiling water for 4 minutes. Strain and drink. Some people like to add sweeteners such as honey. To make your own essential oil, add fresh leaves to a carrier oil of your choice in a sealable jar, shake well and store for two weeks before use. You can make your own cream by first making an herbal oil, place the oil in a saucepan with beeswax. Heat and allow wax to melt, then remove from heat and let stand to cool and set. The cream can then be used for topical treatments. If you are considering taking lemon balm to treat your ailments, it is always recommended to consult your physician first.

Lesser Known Damiana

Damiana is a fragrant flowering plant that is native to Mexico and also grows in the Caribbean and Central America. It has a long history of use dating back to the Mayans who used it both for it medicinal properties and used it during rituals. The leaves of the plant are still harvested today when the plant is flowering. The Mayans smoked the leaves because they believed it allowed them to communicate with the spirit world and too see visions. The leaves when smoked cause hallucinations which distort ones perception of reality. It has been compared to causing a similar effect that smoking marijuana causes. It is not recommended to smoke the leaves as can cause some severe side effects. However, the leaves are used today in many herbal concoctions to treat many common ailments. Scientific research has proven some of the benefits of consuming these leaves but often damiana are mixed with other herbs and consequently it is difficult to determine whether it is damiana that is responsible for the health benefits or other herbs it is mixed with.

Health Benefits of Damiana Leaves

·           Aphrodisiac

Damiana leaves have long been used medicinally for their aphrodisiac effect. It is claimed that consuming these leaves improves libido in both men and women. Folk healers also prescribe it to treat male impotency and female frigidity. It is said to increase sexual pleasure and can also be used to treat premature ejaculation.

·           Treatment for Anxiety and Depression

Damiana leaves are considered a general nerve tonic. It has a calming effect on the central nervous system. It helps to uplift moods and promote a feeling of well-being. It has been found to be particularly useful in treating stress and anxiety associated with sex. It has also been found to be effective at relieving some of the symptoms associated with depression.

·           Treatment for Constipation

At high dosages in the range of 400 to 800mgs, three times a day, damiana leaves have a laxative effect. Useful for preventing constipation and the symptoms associated with it.

·           Treatment for the Symptoms of Premenopause and Menopause

Supplementing with damiana leaves has shown to be effective at relieving menopausal symptoms which include night sweats and hot flashes. It is also used to relieve dysmenorrhea, a condition in which women experience pain during menstruation.

·           Treatment for Type 2 Diabetics

The chemicals in damiana leaves have shown to be effective at lowering blood sugar levels. It should not be taken by diabetics currently using blood sugar lowering medications as may cause blood sugar levels to drop dangerously low. It also should not be used by Type 1 Diabetics as can interact with your medications.

·           Diuretic Effect

Diuretics increase urinary output by removing excess fluids from the body via the kidneys. It is useful in treating the symptoms of fluid retention which causes fluid to pool in many areas of the body. Fluid retention can cause bloating, swelling, pain and loss of range of motion in affected body parts. Diuretics can relieve these symptoms and can also cause weight loss. It should be noted that weight loss is only from fluid loss and does not change fatty deposits in the body.

Side Effects of Damiana Leaves

Damiana leaf teas and supplements are generally well tolerated taken at recommended dosages. The recommended dosage to treat ailments is 2 to 4 grams, two to three times a day. At higher dosages it has been found to cause side effects which include gastrointestinal disturbances and diarrhea.  Pregnant and or breastfeeding mothers should not consume this herb as effects upon the baby are unknown.

Damiana leaves are available today in the forms of herbal teas, capsules and liquid extracts. You can find it sometimes in health food shops but you may have to ask them to order it in for you. Damiana leaf tea has a bitter taste and most people need to add sugar or honey to sweeten it. The Memorial Sloan Kettering Cancer Center has conducted animal studies using damiana leaf tea and concluded that it showed evidence of its blood sugar lowering properties, its aphrodisiac properties and its anti-anxiety properties. All other health benefits discussed in this article are anecdotal, based upon traditional usages of this herb.

If you are considering using this herbal remedy to treat your ailments, always consult your doctor first. Damiana leaves may interact with your current medications, may cause an allergic reaction and or cause unwanted side effects.

Looking Over a Meadow of Red Clover

Red Clover often is considered a weed, it originated in Europe. It now grows freely in meadows and alongside roads in America. It has a long history of use as a medicinal herb in folklore to treat many common ailments. The flower was considered to have religious symbolism due to it exhibiting three layers of petals representing the holy trinity. People would decorate their clothing with the flower to indicate their religious beliefs and as a good luck charm. The red clover plant is a perennial herb that returns every year. It produces many seeds that easily self sow and proliferate. The plant features ornamental strawberry colored flowers and grows up to two foot with woody stems. The fresh flowers are edible an exhibit a mild sweet flavor. Today red clover is harvested for use in herbal teas, liquid skin washes, capsules, extracts and tinctures for medicinal use. In Europe, fresh red clover flowers are commonly served in salads and sandwiches. There has been very little scientific research conducted on red clover and hence much of the purported health benefits remain unproven.

Nutritional Properties of Red Clover

Red clover is a source of vitamin C and A, iron, folate, potassium, magnesium, calcium, phosphorus, thiamin, niacin and chromium. The flowers are a rich source of protein making up 70 percent of the nutrient total. Although a rich source of protein, the flowers do not contain all the essential amino acids that are considered vital for a healthy body. It is a good source of fiber and carbohydrates. The flowers contain naturally occurring plant estrogens that can mimic the hormone estrogen in the human body. The blossoms are also a source of isoflavonoids, coumarin, volatile oils and glycosides. A 100 gram serving of red clover flowers contains only 23 calories and is virtually fat free.

 Health Applications of Red Clover

Red clover is generally considered an all over body health tonic. People who regularly consume this herb in its various preparations claim the following health benefits.

·           Treatment for Skin Diseases

It can be used by steeping dried red clover flowers in boiled water and allowing it to stand for 20 minutes to cool. The liquid can then be strained and used to treat psoriasis, eczema, dermatitis and rashes. This preparation has shown to ease the inflammation and itchiness in these skin conditions and promote healing.

·           Lowers High Blood Pressure

A study performed on menopausal women and diabetics with high blood pressure who were given a daily dose of isoflavonoids extracted from red clover found that it significantly lowered high blood pressure. No follow up human trials have been conducted on the general public to assess whether red clover is effective at lowering blood pressure in this group.

·           Cardiovascular Health

The isoflavonoids in red clover have shown to promote heart and vascular health especially in premenopausal and premenopausal women. A study showed that it significantly strengthened arteries and had blood thinning properties which together help to prevent heart attack and stroke. In another study, red clover was found to increase the amount of good cholesterol in the blood (HDL) and reduce the amount of bad triglycerides supporting heart health.

·           Menopausal Hot Flashes and Bone Loss

The isoflavonoids and plant estrogens have shown in some studies to effectively prevent, reduce the frequency and or reduce the intensity of hot flashes in menopausal women. Studies are only in their preliminary stages and more clinical trials need to be performed to prove or disprove this benefit. Another study performed by the University of Maryland showed that red clover extract helps to prevent bone loss in pre and menopausal women and helps to increase bone density.

·           Chest Congestion and Cough Relief

Red clover is a natural expectorant. It can help relieve the symptoms of chest congestion associated with respiratory infections. It loosens infected respiratory fluids allowing them to be expectorated from the body. Also has been found to relieve coughs including whooping cough. Many people consume red clover teas and capsules for relief of symptoms of colds and influenza.

Red Clover Side Effects

Red clover preparations are generally well tolerated and side effects are rare. Side effects can include headache, nausea and skin rash. It can also cause an allergic reaction in some sensitive people. Pregnant, breast feeding or anyone with a history of breast cancer should not consume red clover.

Red clover has an impressive list of proposed health benefits. Today, scientific research continues to unveil more benefits of this pretty weed. Many farmers grow it in their pastures to feed livestock worldwide. Red clover is available in most health food shops and is easy to grow in your garden. If you are considering supplementing with red clover, consult your physician first as red clover can interact with your current medications and your physician can recommend starting dosages.

Medicinal Benefits of Clove Oil

Clove oil is extracted from cloves by a steaming and distilling process. The tiny buds are harvested from the clove tree before they have opened and are commonly used in baking, some Asian beverages and as a spice in many cuisines. The clove tree is native to Indonesia and the Philippines. Clove oil has been used for centuries by many cultures for its medicinal properties. The oil is a rich source of the vitamins A and C. It is also a rich source of the minerals calcium, iron, sodium, potassium and phosphorus. From a chemical perspective it contains high concentrations of eugenol. Eugenol as a medicinal substance has many applications. It is a powerful anti-fungal, anti-viral, antiseptic, analgesic, anti-inflammatory, antibacterial, and antioxidant.

Health Applications of Clove Oil

Due to clove oil’s nutrient and chemical properties, it is applicable for use in many common ailments. The following are scientifically proven uses of clove oil to treat common health complaints.

·           Tooth Pain

Perhaps the most well known use of clove oil is for tooth, gum and oral pain in general. Not only does clove oil provide pain relief for toothache and gum infections it is also a powerful germicide. It is often added to many mouthwashes because of these attributes and also can be used to counteract bad breath. To use clove oil to treat toothache and gum pain, dilute 5 drops of clove oil and a tablespoon of water, mix well, then using a cotton ball soaked in the liquid, apply to the area of pain. Pain relief is instant and can last for many hours plus it can help treat any underlying infections.

·           Stress Relief

The aroma of clove oil has shown to help relieve the symptoms of stress and fatigue instantly. It is also an effective muscle relaxant which can be massaged into tired achy muscles. Clove oil should always be diluted and not applied to skin in its concentrated form. For instant stress relief, fill a small bowl with boiling water, add 20 drops of clove oil to the bowl, cover your head and bowl with a towel and breathe in the clove oil fumes for 15 minutes. For use in massage, add 20 drops of clove oil to any carrier oil used for massage.

·           Prevention and Treatment of Infections

Being an excellent antifungal, antibacterial, antiseptic and anti-viral, clove oil can be applied to cuts, wounds, abrasions, bruises and athletes foot once diluted in water. It both helps to prevent and treat infections. It can also be used as a treatment for acne.

·           Mosquito Repellent

A study found that clove oil in 20 to 50 percent concentrations in water is an effective mosquito repellent. Once applied to the skin it can offer 2 to 4 hours protection from mosquito bites. It is also an effective treatment for bee stings and other insect bites. It helps to reduce the swelling and pain associated with insect bites. On another note, clove oil has shown to be an effective snake repellent. When clove oil is sprayed in the immediate direction of the snake, it will retreat in the opposite direction.

·           Treatment for Nasal and Chest Congestion

Clove oil is a potent anti-inflammatory and expectorant. It helps to loosen congested phlegm in the sinuses and airways. It can be consumed as an herbal tea to treat colds, influenza, bronchitis, cough and asthma. Alternatively you can fill a small bowl with boiled water, add 20 drops of clove oil, cover your head and bowl with a towel and breathe in the fumes for 15 minutes to relieve congestion. Clove oil is also an effective treatment for sore throats. Simply add 20 drops of clove oil to a cup of water, mix well and gargle with the solution.

·           Digestive Aid

Clove tea and cloves added as a spice in recipes can be used to treat hiccups, flatulence, indigestion and motion sickness.

·           Fever Relief

Clove herbal teas can be used to treat raised body temperatures associated with infection. It is an effective anti-inflammatory and helps boost the immune system. It also helps to increase blood circulation which increases metabolism and helps to reduce body temperature.

·           Treatment for Back Pain and Joint Pain

Clove oil diluted in carrier oil such as olive oil or almond oil, can be massaged directly into the skin above areas of back and joint pain. Its potent calcium and iron content helps to strengthen bones and reduce pain sensations. As it penetrates into the skin it produces a gentle, warming and soothing sensation. Its anti-inflammatory and analgesic properties help to soothe pain. It also helps to relieve

stiffness and aches.

·           Lowers Bad Cholesterol

Some studies have shown that drinking clove tea helps to reduce bad cholesterol levels in the blood known as LDL. Bad cholesterol is sourced from some fats in the diet and causes the build up of fatty plaques on the walls of arteries. Initially these fatty plaques cause high blood pressure because the heart has to work so much harder to pump blood through them. Eventually these fatty plaques can completely occlude the flow of blood through them leading to heart disease, heart attack and or stroke.

·           Treatment for Type 2 Diabetes

Scientific studies have shown that drinking clove tea lowers blood sugar levels. A study showed that when half a teaspoon of cloves were consumed daily over a month period by a group of test subjects, their blood sugar levels dropped as much as 30 percent.

Side Effects of Clove Oil

Clove oil should always be diluted in water or with a carrier oil when applied to the skin or inside the mouth. Concentrated clove oil can cause a rash and can even burn the skin. You should avoid getting any clove oil in the eyes as can cause serious irritation and visual damage. Clove teas should not be consumed by people taking blood thinning medications or hemophiliacs as can increase the risk of bleeding. Diabetics who are currently taking blood sugar lowering medication should also not consume clove products as may cause blood sugar levels to drop too low. It can also cause an allergic reaction in some sensitive people.

Cloves and clove oil have an impressive list of health benefits. It is also available in capsule form for those who would like the health benefits but do not enjoy the flavor. If considering using clove oil products to treat your ailments, always talk to your doctor first. Given the variety of health applications clove oil can be used for, clove oil will make a helpful addition to any home medicine chest.

Milk Thistle and Your Liver

Milk Thistle is a plant native to Europe, growing up to 7 feet tall, producing purple thistle shaped flowers and spiny leaves with yellow thorns. It is also known as St Mary’s Thistle, Lady’s Thistle and Holy Thistle. It gets its name from the white veins that cover its leaves. In folklore, milk thistle was called Mary’s thistle because in religion it was believed that the white markings on the leaves represented the milk of Mary when she was breastfeeding Jesus. It has a long history of use both as an herbal medicine to treat jaundice and as a culinary dish in England. The spines were removed from the leaves and then used in a salad. The seeds were roasted, ground down and used as a coffee substitute. Today it is sold as a dried herb, as an herbal tea, as a tincture and in extract form. The seeds of the milk thistle provide the most beneficial properties for promoting health.

Nutritional and Chemical Properties of Milk Thistle

Milk thistle is a source of the minerals selenium and zinc. The seeds are a source of iron. The chief active chemical property of this herb is called silibinin. This chemical has been extensively studied and is believed to be the ingredient responsible for its associated health benefits. It is also a rich source of the chemical silymarin which is known to be a potent antioxidant. The seeds also contain flavonignans, sterols, fixed oils and mucilage. Mucilage stimulates the digestive tract to produce more mucus, helping to protect the digestive tract from inflammation and infection. It also has a soothing effect upon irritated mucus membranes. Flavonignans are useful as a tonic for the liver. Milk thistle is also a potent anti-inflammatory, antioxidant, lowers bad blood cholesterol levels, boosts the immune system, promotes bile flow and actively helps to regenerate liver cells.

Health Benefits of Milk Thistle

·           Promotes Liver Health

Milk thistle has been shown to help regenerate liver cells damaged in conditions such as cirrhosis (liver enlargement); alcohol related liver damage, hepatitis and fatty liver. It is also a general tonic for the liver, promoting healthy liver function, detoxifying the liver and protecting it.

·           Cancer Prevention and Treatment

Early studies have shown that extracts from milk thistle actively prevent cancer cells from dividing and reproducing in the test tube. It also decreases the blood supply to tumors leading to cancer cell death. More scientific studies need to be undertaken to show whether this herb can be used as a cancer treatment in humans. It is showing to be an alternate therapy for chemotherapy with the added benefit that it is not toxic to liver. Preliminary results are promising.

·           Skin Cancer Protection

A study on animals showed that when silymarin was extracted from milk thistle and applied topically, it acted as a protective coating, preventing skin tumors from forming due to exposure to chemicals and ultra violet rays from the sun. It is likely that it will be added to sunscreen products in the very near future because of this finding.

·           Treatment for Type 2 Diabetes

A clinical human trial showed that when silymarin was given to people with type 2 diabetes over a four month period, it actively stabilized blood sugar levels.

·           Promotes Brain Health

Early studies are showing that silymarin has brain health benefits. In a lab, aged rats were used that were exhibiting memory loss and other degenerative brain symptoms. They were given a daily dose of silymarin; the results showed an overall brain improvement and showed that silymarin has the potential to protect the brain from damage caused by free radicals. It may be applicable to treating and preventing Alzheimer’s, dementia and other age related brain degenerative diseases in humans.

Recommended Dosages of Milk Thistle

There are no recommended dosages of milk thistle. Studies have shown that eating milk thistle seeds, consuming herbal teas and or eating fresh leaves in a salad, that the chief ingredient silymarin, is not easily absorbed by the body in these forms. Extracts of silymarin from the plant exhibit a therapeutic effect at dosages of 200mgs to 400 mgs taken daily. It is therefore recommended to take silymarin in capsule form which is available in most health food shops to treat your ailments. It is best advice to consult your physician before commencing any herbal remedy to treat your ailments.

Side Effects

Milk thistle preparations are usually well tolerated. Mild side effects can include upset stomach, headache, appetite loss, flatulence, heartburn, itching, diarrhea and joint pain.  It may also stimulate menstruation in women. It can also cause and allergic reaction in some sensitive people especially if you are allergic to daisies, ragweed, marigolds and or chrysanthemums. Milk thistle products can interact and interfere with many prescriptive medications. Always consult your doctor before taking this herb in any form.

In conclusion, milk thistle is showing promising result in its application to promoting health. It is perhaps one of many herbs you should consider taking with caution due to its many drug interactions. Its benefits for the liver are exciting medical researchers as liver diseases are often severe and can be fatal. Milk thistle is yet another herb of this wonderful medicinal garden that surrounds us and tempts us to delve deeper into its secrets.

Oh So Sweet Licorice Root

Licorice is a popular sweet, often made into twizzlers. It is a little known fact that these sweets are not actually made from licorice root today, instead anise is used to flavor them. In the early 1900’s licorice root was in fact used to flavor sweets and was very popular. Licorice root is actually fifty times sweeter than sugar and has been used as an herbal remedy and flavoring for thousands of years. The plant is native to Europe and Central Asia where it can often be found growing wild. It is a perennial plant that can grow as high as 7 feet and has an extensive wrinkly root system that grows horizontally. In Chinese medicine, licorice root is the second highest herbal remedy prescribed, surpassed only by Ginseng. Licorice is a Greek word that means sweet root. Today it is available as an herbal tea, tablets, capsules, powdered and as a liquid extract. It has been used as an herbal remedy to treat sore throats, as a blood purifier, to treat inflammatory disorders and as a general tonic. Mixed with honey, the powdered root has been used to treat wounds and many skin complaints.

Nutritional Properties of Licorice Root

Licorice root is a rich source of carbohydrates at 20mgs per 100 grams. It is a source of the vitamins A, B1, B2, B5, B6, B9 and E. It is a good source of the minerals calcium, iron, magnesium, manganese, phosphorus, potassium, sodium, chromium, cobalt, selenium, silicon and zinc. It is a rich source of volatile oils, flavonoids, resins, tannins, mucilage, isoflavins and estrogen like steroids. From a chemical perspective, its chief property is glycyrrhizin. It is this chemical that is believed to be most responsible for its health promoting qualities. Other chemical properties include linoleic, linolenic acid, coumarins, alkaloids, tryptamine, indolo, pyrazine, pyrrolidine, phenols, saponins, salicyclic acid, asparagine, betain, chelite, bitters and lecithin. It also contains small quantities of protein.

Health Applications of Licorice Root

Licorice root is praised for many health promoting properties. It is used extensively today in Chinese medicine and prescribed often by western herbalists. Its nutritional and chemical properties have shown to exhibit the following qualities. An expectorant, a tonic, a demulcent, an emollient, an aperient, laxative, anti-inflammatory, antispasmodic, antifungal, antibacterial, estrogenic and antiviral. These qualities of licorice root make it applicable to treat the following common ailments.

·           Coughs and Chest Congestion

This herb is one of the earliest herbal treatments used for coughs and chest congestion. It is a natural expectorant which allows excess mucus to be eliminated from the body upon coughing. It helps to thin mucus making it easier to discharge it from the body. It effectively removes infected mucus from the throat and lungs which is the cause of coughs and chest congestion. As an antiviral, it can be used to treat influenza.

·           General Body Tonic

As a general body tonic, this herb is believed to restore and rejuvenate the nervous system, excretory system, respiratory system, reproductive system and digestive system. It has a calming effect on the mind and body. It also is believed to possess aphrodisiac properties. In the times of the roman legions conducting grueling campaigns, it was said that the soldiers could go ten days without water or food, surviving purely on licorice root. The herb was said to boost energy and improve stamina in warriors. It is also considered beneficial for brain health, improving concentration, alertness and nourishing the brain. Some studies are showing in may be useful in the treatment of early stage Alzheimer’s disease.

·           Digestive Health

The chemical compounds in licorice root are known to effectively relieve the symptoms of heartburn and stomach upset. It is recommended to take 1mg of powdered licorice root in a glass of water, three times a day for relief of symptoms or consume three cups of herbal tea per day. You should not take this herb for longer than four weeks before taking a one month break. In a study is was found that licorice root tea helps to relieve the symptoms of peptic ulcers and also found to cure the peptic ulcer or reduce its size.

·           Anti-Cancer Treatment

In test tube and animal studies, licorice root has shown to cause cancer cells to self destruct. It is also showed to inhibit the growth of both breast and prostate cancer cells. No clinical studies on humans have been conducted to date.

·           Treatment for Hepatitis B and C

In a Japanese clinical trial using glycyrrhizin, an extract from licorice root, it was found to effectively treat patients with hepatitis B and C. Symptoms improved and a noted reduction in inflammation of the liver was noted also.

·           Weight Loss

A study found that a group of women who were given 3.5 grams of licorice root daily over a 2 month period, lost body fat mass resulting in weight loss. More clinical trials need to be performed to support this finding.

·           Bacterial Infections

Licorice root can be used both topically to treat skin infections caused by bacteria or bacterial infections internally. One teaspoon of licorice powder can be added to one cup of aloe vera gel, mixed well then applied to bacterial infections of the skin. It can also be used to effectively treat acne, eczema and psoriasis. A study showed that is was particularly useful for treating the symptoms of itching, swelling and redness associated with eczema. Alternatively you can mix 1 teaspoon of powdered licorice root in a cup of boiling water. Allow it to cool and then use it as a gargle for bacterial infections of the throat or apply to the skin at the site of a bacterial infection.

Side Effects of Licorice Root

At high dosages, licorice root consumption can be dangerous. It can increase blood pressure, cause water and salt retention and decrease healthy potassium levels in the body. This can lead to heart complications. If considering consuming licorice root to treat ailments, always consult your doctor first who can suggest starting doses and monitor any unwanted side effects. It can also cause an allergic reaction in some sensitive people. Pregnant and breast feeding mothers should not consume any licorice root products as can cause spontaneous abortion or adversely affect the baby. Licorice root can also interact with your current medications. It is recommended to not take this herb for longer than 4 weeks before taking a one month break. Long term side effects of this herb remain unknown.

Licorice root has an impressive list of health benefits. Scientific studies continue today to prove or disprove some of the claims made by Chinese and western herbalists. In health food shops it is available in two versions, one that contains glycyrrhizin and one without it. The product without this chemical is considered safe for consumption with very few side effects reported. Licorice root products with glycyrrhizin should only be taken under the recommendation from your doctor and under strict supervision. We should all air caution when considering taking any herbal remedy to treat ailments, always seek medical advice beforehand.

 Olive Leaf Shows Profound Medicinal Benefits

Olive Leaf also known as Olea europaea is derived from the fresh or dried leaves of the Olive tree. Its medicinal use dates back as far as 3500 BC, mainly because of it’s powerful anti-microbial properties. The people of Crete used it to clean wounds to prevent infection. It also has a long history of use to treat many other common ailments. It is available in capsule form, herbal teas, powder and oils in most health food shops.

Olive leaf consists of various phytochemicals. Phytochemicals naturally occur in most plants and are prized for their ability to prevent and treat disease in humans. The chief phytochemical in olive leaf is called oleuropein and this chemical is a powerful anti-oxidant and anti-inflammatory. It is also a potent anti-microbial, meaning it is useful in preventing and treating bacterial, viral and fungal infections. It also exhibits blood sugar lowering properties as well as lowering blood cholesterol and lowers blood pressure. These innate abilities of oleuropein make it useful for treating many of today’s common ailments. Unfortunately there has been very little scientific research supporting its use in humans but some animal studies in laboratories are showing positive results.

The Health Benefits of Olive Leaf

·           Powerful Anti-oxidant

Anti-oxidants help to fight and destroy free radicals in the body that attack healthy tissue causing inflammation initially and then disease. Free radicals can be thought of as rust forming chemicals in the blood stream that cause the oxidization of tissues. Oxidized tissues then become inflamed. Inflammation in the body is linked to some serious health issues such as cancer and heart disease.

·           Bacterial, Viral and Fungal Infection Prevention and Treatment

Laboratory studies have proven that Olive leaf extracts are a powerful anti-microbial. It has been shown to prevent the replication of bacteria, virus and fungal microbial organisms. It is effective at destroying the infectious strains of E Coli, Staphylococcus aureus and Candida. It has also shown positive results in treating hepatitis and herpes. Early studies are showing it may be useful in treating Aids. Olive leaf supplements can help prevent colds and influenza. People who take a daily supplement or drink olive leaf herbal tea report fewer incidences of colds and influenza. Duration and severity of cold and flu symptoms are reduced when supplementing with olive leaf whilst suffering these infections also.

·           Diabetes Treatment

The phytochemical oeuropein helps to lower blood sugar levels. It promotes the release of insulin from the pancreas which is required for moving sugar molecules in the blood into cells to be used for energy. It also makes cell walls more sensitive to insulin. It should be noted that if you are taking blood sugar lowering medication, you should not consume olive leaf without medical supervision.

·           Lowers Bad Cholesterol

Olive leaf shows blood cholesterol lowering properties in rats in the lab. Bad cholesterol in the blood causes fatty plaques to build up on the walls of arteries. These fatty plaques cause a narrowing of arteries which results in high blood pressure. Eventually these fatty plaques can occlude the flow of blood through these arteries leading to heart attack and or stroke. Some studies indicate that olive leaf may be useful in preventing heart disease.

·           Lowers Blood Pressure

The phytochemicals in olive leaf have been shown to lower blood pressure by relaxing the smooth muscle in blood vessels causing vasodilation consequently widening blood vessels. Significant drops in both systolic and diastolic values have been shown in scientific studies. It should be noted that if you already take blood pressure lowering medication, you should not consume olive leaf unless under strict medical supervision.

Side Effects

Olive leaf consumption has shown few side effects. It may cause stomach irritation and therefore it is recommended to consume it with food. Due to very little scientific testing in humans, any severe side effects of long term use, remain unknown. It is not recommended to consume this herb if you are pregnant, breast feeding and or if you have kidney or liver disease. If you are taking diabetic medication or blood pressure lowering medication, do not consume it without medical supervision. If you are considering taking olive leaf in any of its forms for the treatment of your ailments, always consult your doctor first.

Olive leaf is showing some amazing medicinal qualities that may be soon introduced into mainstream pharmacology. Until more human trials of olive leaf have been performed, its safety, recommended dosages and approval to treat many of the diseases of the 21st century will remain inconclusive amongst the medical science community. Anecdotal evidence is however showing promising results.

Passionate Passionflower

Passionflower was once believed to be an aphrodisiac in ancient times. Although passionflower will not improve your sex life, it does have some surprising health benefits. The passionflower plant produces stunningly beautiful purple and white flowers along a vine with berries in-between. The flowers, berries, stems and leaves are all collected for medicinal use. It is native to parts of North America, Asia and Europe. Used by the native American Indians and the Aztecs for its sedative properties, passionflower is often included in natural herbal remedies to treat insomnia.

Passionflower’s properties include flavonoids and alkaloids. Its chief chemical ingredients are harmaline and harmalol. These two chemicals have been scientifically studied and proven to have sedative effects similar to some of the pharmaceutical sedatives available today. It has also been noted that passionflower does not have some of the side effects associated with prescription sedatives available on the market. Passionflower is often included with other herbs such a valerian and lemon balm for the treatment of insomnia. Little scientific research has been conducted as regards passionflowers health benefits but many people have found relief from their symptoms by taking a daily dose of passionflower.

Health Benefits of Passionflower

·           Anxiety Relief

Passionflower has been proven to have a calming effect. A study conducted on patients who were scheduled for surgery, were given passionflower an hour before, compared to another group who were given oxazepam (a pharmaceutical sedative). Both groups were found to have a reduction in anxiety and sedative effects prior to surgery but the group who took the passionflower were less physically and mentally impaired compared to the oxazepam group.

·           Insomnia Treatment

Due to its calming and relaxing effects, passionflower can help insomniacs get a better night's sleep. It is often sold as an herbal tea for use as a sleeping aid with other herbs such as valerian and lemon balm. It should be consumed one hour before retiring to bed. It should not be taken with prescription medications for sleeping or sedation.

·           Opiate Withdrawal

It has been found that passionflower is helpful for people withdrawing from opiates such as morphine. It’s calming, sedative qualities help to decrease the intensity of withdrawal symptoms such as irritability, anxiety, insomnia and agitation. It is not effective at helping with the physical symptoms of withdrawal such as nausea and muscle tremors.

·           Lowers Blood Pressure

Stress levels, anxiety and lack of sleep have been proven to cause high blood pressure. Given that passionflower supports reducing the symptoms of stress, reducing anxiety and supports better sleep patterns, it is thought to lower blood pressure also it should be noted that it has no affect on lowering bad cholesterol levels in the blood stream which is the chief cause of high blood pressure.

·           Treatment for the Mental and Emotional Symptoms of Menopause

Menopause causes many unwanted symptoms for the majority of women entering this phase of their lives. Passionflower has been found to be effective at relieving some of the mental and emotional symptoms of menopause. It can help alleviate tension, depression, anxiety, irritability and difficulty sleeping.

Side Effects of Passionflower

Compared to other sedative like pharmaceutical prescription medications, passionflower has fewer side effects. It should not be taken if you are taking prescription sedatives without the supervision of your physician. It can also have a blood thinning effect and should not be taken if you are taking blood thinning medications. Due to its calming effect on the central nervous system in can cause dizziness, confusion and affect co-ordination. You should not drive a car or operate machinery for up to 6 hours after taking passionflower. Rarely, it can also cause irregular heart rhythms.

Recommended Dosage of Passionflower

Passionflower is sold as an extract, a tea, as an infusion and in tinctures. According to the University of Maryland it is recommended to steep one teaspoon of dried passionflower in boiling water for 3 minutes before straining and drinking for the treatment of anxiety. Otherwise it is recommended to take one to sixty drops of passionflower tincture or one to thirty drops of the extract. These supplements can be taken up to three times a day. It should be noted that passionflower herbal remedies are not regulated by the Food and Drug Administration and therefore strengths may vary from product to product. Always follow the dosage instructions on the packet before consuming. If you are considering taking passionflower supplements, always talk to your doctor first.

Passionflower has been used for thousands of years to treat insomnia, anxiety and also seizures. It is readily available in all its forms in most health food shops. As an alternative treatment for prescribed medications for treating insomnia, passionflower may be well worth considering.

Ringa Ringa Rosemary

Rosemary is a common herb that is very easy to grow in your garden. It’s a hardy herb, requires little attention, can be grown either in a pot or in the ground and is drought resistant. It has an innate flavor that compliments meats, especially lamb, can be used in stews and casseroles and is often used to flavor home-made bread. In medieval times it was used by mourners who sprinkled it into the graves of the dead as a sign of respect. Today it is mostly used for culinary applications but can also be used to treat many common ailments.

Rosemary is native to the Mediterranean and can grow as high as 6 feet tall. It makes a wonderful rugged hedge that many people use on their property boundaries. The leaves of the rosemary bush are harvested for their essential oils. The essential oils of the leaves have a very strong, pleasant, pungent aroma and flavor. Rosemary is available as a tea, an oil, in capsule form and as a dried or fresh herb. Due to rosemary’s ability to heal, many companies who produce both hair care and skin care products have used its essential oils in creams, lotions and shampoos. Science has proven that rosemary when ingested also possesses many potential healing properties.

Rosemary is a rich source of vitamin A. Vitamin A is needed in the body for healthy skin, teeth, eyes and other tissues. It is also a source of the B vitamins but not in significant quantities to be of any benefit to the body. It is a source of 18 amino acids which are building blocks of protein. Protein is essential in the body for healing and supports many of the body’s vital organs. It is a source of fatty acids and a rich source of essential minerals. It’s impressive mineral content can include zinc, copper, iron, phosphorus, magnesium, manganese, calcium, sodium and potassium. The mineral content of the rosemary leaves is highly dependent on the soil quality which it is sewn in.

The Health Benefits of Rosemary

·           Powerful Antioxidant

Today we are constantly being told how important antioxidants are in the body and that we should all consume foods which have high antioxidant content. Antioxidants are needed to destroy free radicals in the body. Free radicals can be thought of us rust causing chemicals. They are the by products of food metabolism. They cause the oxidization of tissues. When body tissues oxidize it causes inflammation. Inflammation is a precursor to many serious disease processes including heart disease and cancer. Antioxidants destroy free radicals in the body offering some protection from disease.

·           Treatment for Dementia and Alzheimer’s Disease

Rosemary’s essential oils are currently being studied for their benefit in treating and preventing age related dementia and Alzheimer’s disease. What they are currently finding is that the oils extracted from the rosemary leaves offer some protection to the tissues of the brain. These two age related diseases cause severe memory loss and significantly affect quality of life on many other levels. Adding the herb rosemary to flavor you favorite dishes or taking it as a supplement may give you some protection from developing these common conditions as you age.

·           Pain Relief

Rosemary oil which is available in most health food shops can be used to relieve the pain associated with arthritic conditions. The oil can be rubbed into the skin above arthritic joints and to soothe aching muscles. The oil should always be diluted with a carrier oil such as olive oil or almond oil as can cause severe skin irritation when applied in its concentrated form. It has also been shown that consuming rosemary in the diet can also help relieve the pain associated with these conditions. Currently, Germany has approved the use of rosemary oil as an effective treatment for arthritic conditions including common arthritis, osteoarthritis and rheumatoid arthritis.

·           Treatment for Infections

Diluted rosemary oil can be used to treat bacterial, viral and fungal infections of the skin. Science has proven that it is effective in treating infections caused by E Coli, yeast infections and staph infections. It has also been shown to be effective when applied to the skin in diluted form to treat psoriasis, acne and eczema.

·           Aromatherapy Applications

The aroma of rosemary oil has been shown to be a powerful mental and physical booster. On a mental level it stimulates the brain directly helping to improve memory retention, relieve the symptoms of anxiety and depression, boost concentration and significantly reduce mental fatigue. For the physical body it has shown to relieve muscle fatigue, boost energy and improve endurance associated with activity.

·           Treatment for Colds, Influenza and Sinus Congestion.

A few drops of rosemary oil can be added to a steaming bowl of hot water to treat the symptoms of colds, influenza and sinus congestion. Simply cover your head and the bowl with a towel and breathe in the fumes for 15 minutes. This treatment is effective at thinning congested mucus allowing you to expel it from the body, relieving coughs, blocked nose and sinuses associated with these common infections.

·           Relief of Stomach Upset and Headaches

Drinking rosemary tea is beneficial for the relief of indigestion, stomach cramps, heartburn and dyspepsia (burping). It helps to soothe the lining of the stomach which when irritated can cause these uncomfortable symptoms. It is also an analgesic which helps relieve the pain associated with stomach upset and can also be used to treat headaches.

If you grow your own rosemary or have access to a supply of fresh or dried rosemary, you can make your own tea’s and massage oils. To make rosemary tea, add two teaspoons of fresh or dried rosemary leaves to a cup of boiled water. Allow the leaves to steep in the water for a few minutes, then strain and drink. To make your own massage oil, simply warm a cup of carrier oil such as olive oil or almond oil in a saucepan on the stove top. Add 2 tablespoons of fresh or dried rosemary leaves to the oil and continue to heat gently on the stove top for 20 minutes. Remove from heat and allow to cool before pouring into a sterile jar or bottle. Allow the concoction to sit undisturbed for 2 weeks before straining and using as a massage oil.

Rosemary has an impressive list of health applications as well as being a delicious culinary additive for flavor. If you are considering using it to treat your ailments, always discuss it with your doctor first. Rosemary when ingested can cause an allergic reaction in some sensitive people, especially if you are allergic to any of the mint family of plants. Studies continue today to find more health applications derived from the essential oils of the rosemary plant. Its potential to treat and prevent Alzheimer’s disease and dementia is both exciting and promising.

Singing the Praises of Ginseng

Ginseng is native to Asia and America. Much of the wild ginseng plants have virtually become extinct due to deforestation, overharvesting and grazing. Today ginseng is mostly commercially grown for its medicinal benefits. The root of the ginseng plant is harvested once the plant matures to six years old. The root is then dried and then crushed to make a powder which is then made into tablet, capsule, teas, topical creams and liquid forms. There are three types of ginseng available on the market. The American and Asian ginsengs are closely related and exhibit many medicinal benefits although Asian ginseng is more of a stimulant than the American species. Siberian ginseng is usually cheaper but contains none of the key ingredients known for their medicinal value. Ginseng is one of the most popular supplements consumed by Americans. The Chinese have been using ginseng as an herbal remedy since the first century A.D. The American Indians have used ginseng for centuries and passed on its medicinal values to European settlers in the early 1700’s.

Ginseng is considered an adaptogen, meaning that rather than it treating one sole health ailment, it is adaptable to treating a variety of health complaints. It also means that it is effective at reducing stress in the body and restoring a healthy balance. It is therefore considered an all round health tonic. The pharmacological benefits of the ginseng root are believed to be due to chemicals called ginsenosides and panaxosides. They are plant steroids that exhibit similar characteristics to naturally occurring human hormone steroids. These two chemicals have been scientifically tested on animals to which most of the positive health claims have been attributed to. Very few studies have been performed on humans in clinical trials therefore any proposed health benefits of ginseng supplements remains inconclusive.

Proposed Health Benefits of Ginseng

·       Boosts the Immune System

Ginseng helps the body to fight off infection. People who regularly take ginseng supplements report fewer incidences of colds and influenza. The symptoms of colds and influenza are less intense and recovery times are shortened.

·       Boosts Overall Energy

Ginseng is a stimulant that can boost energy levels in the body. It also reduces the effects of stress and stimulates mental alertness. Given that it gives and energy boost to the body, weight loss is possible due to increase stamina and endurance in physical activities. Asian ginseng is recommended for these health benefits.

·       Cancer Prevention

Some studies have shown that the ginsenosides in ginseng help to prevent and suppresses cancer cells from growing. The American ginseng has been attributed to this health benefit.

·       Increases Libido in both Men and Women

The Chinese have used ginseng to stimulate libido in both men and women for thousands of years. It is believed ginseng is an aphrodisiac. It is typically prescribed for women during menopause when libido commonly decreases. An Italian study found that ginseng increases testosterone levels and sperm count in men. Korean ginseng is recommended for this health benefit.

·       Antioxidant

American ginseng is a potent antioxidant. Antioxidants help to rid the body of free radicals which are responsible for causing inflammation in the body. Inflammation is usually the first sign of serious disease processes taking hold. Ginseng supplements can be used to prevent inflammation and treat symptoms of common inflammatory diseases.

·       Prevents Hair Loss

American and Asian ginseng is believed to enhance cell metabolism and promote blood flow. These two attributes help prevent hair loss. A study performed on mice using a ginseng extract found that it stimulates hair follicles which lead to hair growth.

·       Lowers Blood Sugar Levels

Some early trials have shown that ginseng lowers blood sugar levels in diabetics with hyperglycemia. (High blood sugar levels) It is not yet recommended to treat diabetes until more clinical studies have been performed

Recommended Dosages

The recommended dosage of ginseng is 100 to 200 mgs twice a day. The long term effects of taking ginseng has not been scientifically tested so therefore it is only recommended to take ginseng for 4 to 12 weeks to treat an underlying health complaint. After a month of not consuming ginseng you can recommence for another 4 to 12 week period.

Side Effects of Ginseng

Ginseng is generally considered safe to take as a supplement or as an herbal tea. Most people will not experience any side effects at all. In some cases, side effects can include headaches, sleeping problems, menstrual irregularities, gastrointestinal disturbances and or allergic reactions. Ginseng can also interact with your current medications, so be sure to consult your doctor before commencing on ginseng supplements. Asian ginseng is not recommended for people who suffer from anxiety and depression or insomnia as it is a powerful stimulant that can increase levels of anxiety and inhibit sleep. If you experience any of these side effects, stop taking the supplement and seek medical attention.

Ginseng has been used for thousands of years with very few side effects and many health promoting benefits. Strangely, ginseng has not been comprehensively studied to prove or disprove its health benefits. Millions of people throughout the world who supplement with ginseng sing the praises of its wonders. Until science takes out a thorough investigation of its possible health promoting benefits, we at least know that it is safe to take for most people.

Spice up your life with Ginger

Ginger has been used as both a culinary spice and for its therapeutic value for centuries. Indian Sanskrit records can date its use back to the fourth century BC. Even back in those times, our ancestors recognized the multiple medicinal properties of this much valued spice. Today it is used throughout the world for its distinct flavoring as an additive to many cuisines and is also used to treat many common ailments with success.

Many people mistakenly label the edible part of the ginger plant as being the ginger root but the part that grows under the ground, called the rhizome, is actually an extension of the stem of the plant and it is not the plants root. Today ginger can be found in many forms, it can be consumed fresh, as a powder, dried, as a juice, as an oil and is also available in capsule form in most health food shops. Due to its aromatic properties it is also added to many soap products and cosmetics. The pharmacology industry, recognizing its medicinal value, has also added it as an ingredient in many over the counter medications for the treatment of gastrointestinal disturbances.

The Health Benefits of Ginger

Ginger is mostly used to treat digestive complaints but recent studies have also shown it can be effective as both a general health promoter and for the prevention of many common diseases of the 21st century. The following are proven health benefits that ginger can reward you with if you consume it in one of its many forms regularly.

·           For the Relief of Digestive Complaints

Ginger can be used to relieve indigestion, gas, bloating and heartburn. Many people consume a small slice of fresh ginger immediately after a big meal to help prevent these symptoms. It can also be used to relieve stomach cramps and other gastrointestinal spasms. Studies have shown it is effective for relieving morning sickness during pregnancy and for many it is helpful for relieving motion sickness. For the more serious conditions of crohns disease, ulcerative colitis and irritable bowel syndrome, many people find it is also effective for relieving symptoms associated with these diseases.

·           A Powerful Antioxidant

Today the medical authorities are telling us to consume more antioxidant rich foods daily. Antioxidant rich foods help to prevent many common diseases we are currently afflicted with, including heart disease and cancer. Antioxidants help to destroy free radicals in the body. Free radicals are the by products of some food metabolism and are harmful to the body. They cause the inflammation of bodily tissues and science has shown that inflammation is a precursor to many serious diseases. Ginger can be consumed to help prevent inflammation in the body.

·           Prevention of Heart Attack and or Stroke

Ginger is a natural blood thinner when consumed. By thinning the blood it helps to prevent blood clots from forming on the walls of major arteries. Blood clots can eventually occlude the flow of the blood through the artery causing a heart attack and or a stroke. Additionally ginger can help keep your blood cholesterol levels low. High LDL cholesterol in the blood can cause fatty plaques to build up on the walls of arteries. These fatty plaques can also occlude the flow of blood through them over time and cause a heart attack and or stroke. Ginger effectively through these two actions, blood thinning and cholesterol lowering can help prevent high blood pressure also.

·           Treatment for Arthritis

Ginger is a natural anti-inflammatory. Consuming ginger every day can help alleviate the symptoms associated with arthritic conditions such as general arthritis, rheumatoid arthritis and osteoarthritis.

·           Prevention of the Common Cold and Influenza

Ginger can be used to ward off the common cold and influenza. It is a natural anti-viral, antibacterial and anti-fungal. It can be used to treat the symptoms of a dry cough and an irritated throat. It promotes the production of mucus in the naso-pharynx, helping to soothe these symptoms. It is also useful for the treatment of fever associated with colds and influenza. It causes the body to perspire more, cooling the body and consequently lowering body temperature.

·           Cancer Prevention

Recent scientific studies are showing in animal experiments that consuming ginger inhibits the growth of tumors. Further studies need to be performed to show if ginger can be used to both prevent and treat cancer in humans.

Adding a little ginger to your diet daily can be very rewarding for your overall health. You can slice fresh ginger and allow it to steep in boiled water for a few minutes before straining and drinking. You can add ginger to your favorite recipes for a flavor boost. You can shave fresh ginger over the top of a salad. You can consume it in its crystallized, candy form as a healthy snack; add fresh or powdered ginger to your sweet or savory smoothie. You can consume ginger ale and if you are not a fan of the taste of ginger, you can consume it in capsule form.

Ginger was a highly praised and valued spice in ancient times. A small amount of ginger could be traded for a sheep back in those days. Scientific studies continue today to unveil more medicinal uses for ginger but from what we already know, it is surprisingly beneficial and versatile.

The Conflicting Health Benefits of Sarsaparilla Root

Sarsaparilla comes from the root of the sarsaparilla plant that is native to Mexico, Ecuador, Honduras and Jamaica. The root grows from a trailing vine and exhibits a pleasant aroma and a sweet, spicy flavor that is commonly known as the flavor in sarsaparilla soda and root beer. It has been used as an herbal medicine to treat many common ailments for hundreds of years. It was first recorded for being used in the 16th century to treat syphilis, skin complaints, digestive problems, arthritis, fever, leprosy and even cancer. Today it is still used by many to treat common ailments and is available in the forms of powdered herbal teas, capsules and tablets. Sarsaparilla supplements are often found in health food shops under its Latin name Smilax. This herb has been extensively scientifically studied and currently is not used in any conventional medicines.

Nutritional Properties of Sarsaparilla

Sarsaparilla root contains volatile oils and the minerals magnesium, phosphorous, potassium, manganese, iron, aluminum, chromium, selenium and zinc. It is also a source of starch. From a chemical perspective it contains rich sources of phytochemicals which are saponins, beta-sitosterol, quercetin and stigmasterol. It is the saponins that are believed to provide most of the health benefits of this root. Phytochemicals are powerful antioxidants that help to destroy free radicals in the body which are responsible for causing many diseases. Saponins also exhibit anti-microbial properties, mimic the body’s steroidal hormones and help to regulate the body’s hormones.

Health Benefits of Sarsaparilla Root

Most of the health benefits of Sarsaparilla root remain unproven, much of the proclaimed health benefits come from the general public who have used this herb successfully to treat and prevent many common ailments. If you are considering using this herb to treat your ailments, always consult your doctor first. The following are claimed health benefits of sarsaparilla root supplements.

·           A General Body Tonic

Sarsaparilla root is taken in supplement form to promote the health of the nervous system, liver, kidney and urinary system. It is a natural diuretic which means it helps to flush out excess bodily water and toxic chemicals from the blood stream via the kidneys. It is considered an effective blood purifier.

·           Digestive Health

This herb stimulates appetite, promotes digestive health and can help counteract the symptoms of indigestion. It has also been shown to be effective at destroying intestinal pathogenic yeast infections such as Candida albicans.

·           Treatment for Arthritis and Gout

Sarsaparilla root preparations have been proven to be effective anti-inflammatory agents. A study performed on animals in china with advanced stages of arthritis found that it was effective at relieving the symptoms associated with this disease. Human trials have not yet been performed.

·           Hormonal Regulation

Many body builders take sarsaparilla root tea believing that it increases testosterone levels. Although it does contain saponins which are known to mimic the body’s steroidal hormones, there is no evidence that they are beneficial to body builders. In Mexico, sarsaparilla root supplements are taken as an aphrodisiac but also there is no real proof of this benefit. The pharmaceutical industry does use the saponins in sarsaparilla root to make synthetic sex hormones.

·           Promotes Brain Function

A study performed in China showed that a sarsaparilla extract given to aged rats showed that it significantly improved memory skills and learning ability. More studies need to be performed to prove this benefit beyond doubt. Sarsaparilla supplements and beverages may offer a benefit as an afternoon pick me up for the brain.

·           Treatment for Skin Disorders

Dried powdered root made into an herbal tea can be allowed to cool and applied to skin diseases such as psoriasis, eczema, acne and dermatitis. The saponins in this root have antibacterial and anti-inflammatory properties which can help soothe the skin and aid in healing.

Recommended Dosages of Sarsaparilla Root

In capsule, powdered and tablet form, it is recommended to take 0.3 to 2 grams daily to treat ailments. Cooled herbal teas to treat skin disorders can be applied one to two times a day.

Side Effects of Sarsaparilla Root

Sarsaparilla root supplements are generally well tolerated, however high doses can irritate the stomach lining causing unwanted gastrointestinal side effects. Due to it having a diuretic effect, you should drink plenty of water when taking this supplement throughout the day. People with kidney diseases should not take this supplement. It can also cause an allergic response in some sensitive people. Breastfeeding and pregnant mothers should not take any sarsaparilla root products.

Sarsaparilla root has an interesting chemical and nutritional profile. Its anti-inflammatory and antioxidant properties are proven to be beneficial to optimum health. Considering this herb has been extensively studied, the many health benefits that the general public claims are mostly dismissed by science. Most herbal remedies require a trial and error scenario to determine whether there are any benefits for each individual case. If you are considering trialing this herb to treat your ailments, talk to your doctor first. Herbal remedies can interact with your current medications and sometimes do have side effects.

The Expanding World of Glucomannan

Glucomannan is a type of fiber which is sourced from the root of the Konjac plant. It is commonly used in Asian regions of the world in many of their food products. It is a water soluble fiber that is not easily digested. It consists of two types of sugars, glucose and another sugar molecule called mannose. It is a very viscous fiber that forms a gel when it comes into contact with liquid. It can absorb two hundred times its weight when it mixes with water. Asian cuisines use glucomannan as a thickener, emulsifier and stabilizer. It is commonly found in noodles, tofu, chips, bakery products, candy, beverages, bread and jelly, just to name a few. In the western society it can be found in supplement form as capsules, tablets and powders for its many health benefits.

Health Benefits of Glucomannan

Glucomannan has been studied by science extensively and has shown to have many benefits to health. It is one of the most common dietary supplements consumed for both the prevention and treatment of many common ailments of the 21st century. Glucommanan supplements can be used to address the following health issues.

·           Weight Loss

Obesity is rapidly becoming one of the most common health issues amongst western society. It is associated with the development of many other serious diseases and many governments around the world are focusing on this issue to promote obesity prevention and advocating for healthy lifestyles. To achieve a healthy weight range, many people go to great lengths to lose weight using extreme dietary programs and excessive exercise regimes. Not all diets and exercise programs are suitable and effective for everyone; some can give the results required but many cause deprivation, starvation, injuries and nutrient deficiencies which can lead to unwanted side effects. Once losing the weight that is desired, many people find that after the diet, the weight returns quicker than the time taken dieting, if not more pounds are packed on once returning to normal eating patterns. This is where glucomannan supplements can help. When glucommanan is consumed, it expands in the stomach making you feel fuller for longer periods, effectively and significantly reducing the amount you eat. It also slows the rate in which food empties into the small intestine, slowing down the rate that nutrients are absorbed into the blood stream. A study found that a group of people who took glucomannan supplements over and eight week period, lost on average 5.5 pounds. They did not alter their normal diets or increase the amount of exercise over that period. They all noticed that the amount that they would normally eat each day was significantly reduced due to having no desire to eat as much as normal after taking the supplement. Therefore their intake of calories per day was reduced leading to weight loss.

·           Lowers Bad Cholesterol Blood Levels

High levels of bad cholesterol in the blood, known as LDL is also a very common complaint of the 21st century. Our fast paced lifestyles often affect our daily diet choices. Convenience foods and the influence of the fast food industries play a big role in the epidemic of bad cholesterol in the blood. Bad cholesterol, sourced from fatty foods causes the build up of fatty plaques on the walls of arteries. Initially these fatty plaques cause an increase in blood pressure because the heart has to work so much harder to pump blood through these arteries. Over time these fatty plaques can completely occlude the blood flow through them, leading to heart disease, heart attack and or stroke. Glucomannan has shown in many studies to lower bad cholesterol blood levels, increase good cholesterol known as HDL and also lower systolic blood pressure.

·           Treatment for Both Type 1 and Type 2 Diabetes

Type 2 diabetes is in the top three of diseases commonly affecting older adults in western societies. It is caused by the body becoming insensitive to the action of insulin. Insulin is released from the pancreas in response to sugar in the blood. The blood sugar levels increase when we consume a sugary meal. Insulin helps move sugar molecules from the blood into to the body’s cells to be used for energy. When insulin no longer effectively does this role, the liver converts sugar into fat which is then stored on the body resulting in weight gain particularly around the waist. The presence of high levels of sugar in the blood also causes damage to the blood vessels. The sugar in the blood acts like shards of glass, slicing away at the blood vessels. Untreated diabetes can lead to many other serious disease processes because of damage done by the presence of high levels of blood sugar. Glucomannan has shown in studies to help regulate and control blood glucose levels. It has been shown to be effective in treating both type 1 and type 2 diabetes. In some studies it has also shown to be effective in treating hypoglycemia, low blood sugar levels due to its regulating effect.

·           Treatment for Constipation

Constipation is a common ailment that is usually caused by not enough fiber in the diet and not enough fluids consumed throughout the day. Glucomannan is a perfect supplement to take to increase your fiber intake. Many laxatives available for constipation contain fiber. Fiber helps to soften stools by increasing the amount of fluid absorbed by the bowel and promotes the movement of the stool through the bowels. Like other laxative products, you should consume plenty of water throughout the day when using glucomannan to treat constipation.

Recommended Dosages of Glucomannan

To consume glucomannan for weight loss, it is best to receive advice from your doctor first. The dosage of glucomannan needed for weight loss is determined by your age, weight loss goals and your current health status. Generally it is recommended for adults to take 3 to 4 grams daily split three times over the day. For children the dosage should be no more than 2 to 3 grams daily. It should be taken at least 30 to 60 minutes before a meal and you should drink plenty of water throughout the day. Higher dosages can be used to treat any of the other conditions discussed in this article, seek advice from your doctor. A maintenance dose once results are achieved is generally 500 to 575mgs per day.

Side Effects of Glucomannan

Glucomannan supplements are generally well tolerated. Side effects are rare but like any high fiber products, some people may experience mild bloating, gas, stomach pains, nausea and or diarrhea. If experiencing any of these side effects they can often be relieved by taking a lower dose of glucomannan. Glucomannan is available in capsule, tablet and powdered form. It is not advised to take this supplement in tablet form as there have been reports of people who have taken glucomannan tablets and the tablet has become lodged in the throat, expanding with the liquid taken to consume it. This can increase the risk of choking. Powdered glucomannan is best used in cooking as a thickening agent. Capsules are easily swallowed and the fiber does not begin to expand until they have reached the stomach. It can also cause an allergic reaction in some sensitive people. If you are taking medications to treat diabetes or high blood pressure, you should not take this supplement without supervision from your doctor. Due to the effect of glucomannan slowing down absorption of nutrients in the bowel, it may be necessary to take a multivitamin daily.

Glucommanan has an impressive list of health benefits that can treat common health complaints of the 21st century. Scientific studies continue to explore effective dosage requirements to treat the ailments described here and many other possible health benefits.  Early studies are very promising. Glucommanan is available in most health food shops and online. Asian cultures have consumed the konjac root for thousands of years and it may explain why there are fewer incidences of heart disease, diabetes and obesity in these cultures compared to western societies.

The Powerful Health Benefits of Apple Cider Vinegar

Apple cider vinegar is made from fermenting apple cider, a juice made from apples. It can also be produced from apple must, a freshly made juice including the apple skins and seeds. The process of fermentation first breaks down sugars into an alcohol and then it becomes vinegar. Apple cider vinegar is available in two forms, pasteurized and unpasteurized. The pasteurized vinegar is clear, sparkling vinegar. Unpasteurized vinegar is a darker, murkier variety with sediment at the bottom of the bottle. Unpasteurized, raw, organic vinegar contains more nutrient and health benefiting qualities than that of pasteurized vinegar. Known as the ‘mother of vinegar’ unpasteurized vinegar is the best choice for consumption for its health benefits.

Apple cider vinegar is a source of the vitamins A, B1, B2, B6, C and E. It contains the minerals selenium, manganese, copper, potassium, calcium, iron, zinc, magnesium, sodium and phosphorus. All of these vitamins and minerals play vital roles in healthy body functions. Acetic acid gives the vinegar its acidic properties and it also contains pectin, ash, enzymes, bacterial by products of the fermentation process, lactic acid and malic acid.

The father of medicine Hippocrates used apple cider vinegar as a medicinal treatment for many ailments in around 400 BC. In his early research it is said he had only two remedies, apple cider vinegar and honey. Unpasteurized apple cider vinegar has been scientifically studied and has unveiled some miraculous health benefits. These health benefits are as follows.

·           Lowers Bad Cholesterol (LDL)

The pectin in apple cider vinegar helps reduce the amount of bad cholesterol in the blood. Bad cholesterol causes the build up of fatty plaques on the inside of arteries. The heart has to work so much harder to pump blood through these arteries which results in high blood pressure. Eventually these fatty plaques can occlude the flow of blood through the arteries causing heart attack and or stroke. Pectin helps to prevent the fatty plaque build up.

·           Anti-oxidant

Being a rich source of Vitamin A and Beta-carotene, apple cider vinegar helps to destroy free radicals in the blood stream. Free radicals cause the oxidization of tissues which leads to inflammation. Inflammation is a precursor to many serious disease processes. Anti-oxidants also slow down the ageing process. People, who consume apple cider vinegar daily, report healthy glowing complexions.

·           Colds, Influenza, Sinusitis and Runny Nose Treatment and Prevention

Being a rich source of potassium and vitamin C, apple cider vinegar helps to prevent and treat infections. It has natural anti-bacterial and anti-fungal properties. People with severe sinusitis or a constant runny nose have found relief from including apple cider vinegar in their diets daily.

·           Weight Loss

Apple cider vinegar helps to breakdown fat that is stored in the body. A study was performed involving obese people who each took a daily dose of apple cider vinegar. After a 12 week trial, all of the participants lost body fat from around the abdomen and other areas of the body. On average each lost about 5 pounds and significantly lowered their triglyceride levels in the blood stream. (Bad cholesterol). Apple cider vinegar prevents insulin spikes in the blood stream after consuming a meal. Insulin spikes cause the body to retain fat. When apple cider vinegar is consumed before eating a meal, it helps the body to absorb less carbohydrates and fats. Absorption rates of carbohydrates and fats slow, allowing them to be eliminated from the body rather than stored as fat on the body.

·           Acid Reflux and Heartburn

Many people find permanent relief from acid reflux and heartburn by consuming a small amount of apple cider vinegar a day.

·           Arthritis, Gout and Joint Pain Relief

Malic acid, a component of apple cider vinegar dissolves uric acid deposits       in joints. The uric acid is then eliminated from the body. Uric acid deposits are common in arthritis, gout and other conditions related to joint pain. Apple cider vinegar effectively provides relief.

·           Dandruff Treatment

Apple cider vinegar has been used as a treatment for dandruff. Dilute 1 cup of apple cider vinegar in 1 cup of water. Add to a spray bottle and spray the hair and scalp. Cover the head with a towel and leave insitu for one hour before rinsing out. Be careful not to get any of the solution in your eyes or ears. Apple cider vinegar naturally destroys the bacteria responsible for dandruff.

·           Osteoporosis Prevention, Healthy Bones and Teeth

Being a rich source of calcium and potassium, apple cider vinegar helps to ensure strong healthy bones and teeth. Apple cider vinegar when consumed should always be diluted in water or rinse the mouth with water after consuming it. The acid in the vinegar can cause the enamel on teeth to erode and or cause yellowing of the teeth.

Apple cider vinegar can be used as a replacement for oils in salad dressings to add a tang. Many people find that diluting 2 tablespoons of apple cider vinegar and 1 tablespoon of honey in a glass of water to be a good morning tonic to start the day. You can consume 3 teaspoons before each meal to benefit also but many people find that undiluted apple cider vinegar burns the throat and esophagus on the way down. When using unpasteurized apple cider vinegar, be sure to shake the bottle well before use, to incorporate the sediment at the bottom. Remember unpasteurized apple cider vinegar has no nutritional or health benefits.

The Majestic White Oak Tree

The white oak tree is native to eastern and Midwestern parts of North America. The tree can grow up to 100 feet tall with a canopy that can traverse a stunning 150 feet wide. The trunk of this tree produces an ash grey bark that can protrude up to an inch thick. It is the bark of this tree that has been used medicinally by Native American Indians for thousands of years to treat many common ailments. Early American settlers recognized this oak tree as being a relative of the European oak and quickly harvested the bark for its use as an herbal remedy. Ironically, despite the fact that it has been used for thousands of years to treat ailments, there is very little scientific data to back its uses.

White oak bark is a source of vitamin C and the B vitamins. It is also a source of the minerals zinc, manganese, iron and calcium in small amounts. The active ingredients believed to be the source of its health benefits are its tannins and quercin. Tannins are an astringent and can help to tone the body’s tissues. They are also a natural anti-inflammatory. Quercin is a known pain reliever similar to aspirin. It is these three

properties of white oak bark that make it applicable to treat the following ailments.

Health Applications of White Oak Bark

·           Treatment for Diarrhea

Taken internally, white oak bark herbal teas can be used to treat the symptoms of diarrhea. Being a natural astringent and anti-inflammatory, the tannins help to reduce the activity of the bowel subsequently relieving diarrhea. It should be noted, although this herbal tea can relieve symptoms, it does not treat the underlying cause of diarrhea.

·           Treatment for Fever

Consuming a cup of this herbal tea has shown to be effective at lowering core body temperature. The Native American Indians used this herb specifically for this favorable effect. Quercin is believed responsible for this bodily response. There is however, no scientific data to confirm this effect.

·           Treatment for Arthritic Conditions including Rheumatoid Arthritis and Gout

White oak bark is a potent anti-inflammatory. By making an herbal tea with white oak bark and allowing it to cool, the solution can then be applied to the skin, over the top of the affected body part. By relieving inflammation in affected body parts, pain levels are reduced and range of motion in joints improves.

·           Treatment for Hemorrhoids

White oak bark has an astringent action when applied to hemorrhoids. It can help reduce the size of hemorrhoids and relieve the pain associated with them. Simply make an herbal tea, allow to cool and then apply to hemorrhoids with a soft cloth.

·           Treatment for Sore Throats, Mouth Pain and Gum Inflammation

White oak bark herbal tea infusions can be gargled to treat sore throats, mouth pain and gum inflammation. Its natural anti-inflammatory and pain relieving properties help to both treat and relieve symptoms.

·           Natural Diuretic

Consuming white oak bark as an herbal tea can help rid the body of excess fluids. This is useful for ridding the body of fluids that can pool in body tissues causing swelling, pain and loss of movement. It can also be used to help flush out kidneys stones by increasing the amount of fluid passing through the kidneys.

·           Treatment for Burns

Topical infusions of white oak bark can help to reduce inflammation and pain resulting from burns. It is also a natural antiseptic, helping to prevent and treat infections that may occur as a result of a burn. It can also be applied as a compress to treat burns.

Side Effects of White Oak Bark

White oak bark applied topically is generally well tolerated. If applying to the skin, test a small area of skin first, as may cause a rash in some sensitive skin types. Solutions of white oak bark to treat arthritic and skin conditions should only be used for 2 to 3 weeks before taking a one month break. Consuming this herb as an herbal tea can cause an allergic reaction is some sensitive people, especially if you are allergic to peanuts, oak trees and or tree pollens. It is recommended to only consume this herbal tea for 3 to 4 days before taking a one month break because long term side effects remain unknown. Some people may experience unwanted side effects such as diarrhea, nausea and vomiting and high doses can cause damage to the liver and kidneys. Pregnant and or breastfeeding mothers should not consume this herb. It should also not be taken by anyone with kidney problems or heart conditions.

White oak bark has many surprising applications for health, triumphed mostly by the general public and the data available from its use for thousands of years to treat ailments. If you are considering using white oak bark to treat your ailments, always consult your doctor first as it can interact with your current medications. To make an herbal tea or a solution for topical use or a solution to gargle it is recommended to add one ounce of white oak bark to one quart of water, heat until it is reduced down to one pint. Strain and then use this solution to treat ailments. If consuming as an herbal tea, only drink one cup per day. Until more scientific data is available to prove or disprove its benefits, we should all be cautious using this herbal treatment.

The Myrrh of the Three Wise Men

. Myrrh has a long history of use, well known for its mention in the bible as a gift to baby Jesus from the three wise men. Also known as murr, it is sourced from the Commiphora tree. Myrrh was considered gold to the ancient cultures of the Middle East, prized for both its use in religious ceremonies and for its medicinal applications. The ancient Egyptians used it as an ingredient in their embalming techniques. The Commiphora tree is native to Ethiopia, Yemen and Somalia. The tree produces a gum called oleo which is dried and used in incense sticks, perfumes and as a medicinal herb. Medicinally the ancient Greeks used the dried powder to treat infected wounds. Myrrh exhibited antibiotic properties and the pleasant aroma helped to cover up unpleasant odors from infected wounds.

Health Applications of Myrrh

In Chinese medicine myrrh is considered beneficial for ensuring the health of the liver, spleen, heart and female uterine system. It is prized for its ability to promote blood flow and fight pathogens in these organs. Ayurvedic medicine uses myrrh resin to treat nervous system disorders, circulatory problems and uterine disorders in women. Liniments of myrrh have been used to treat arthritis and women’s menstrual problems. In western medicines today, myrrh can be found as an ingredient in antiseptic mouth washes and in some toothpaste. The following are health applications using myrrh to treat common ailments.

·           Skin Care

Myrrh can be used as a paste and applied to the skin. It is considered an effective anti-wrinkle herb and also exhibits anti-microbial and anti-inflammatory properties making it useful for treating dermatitis, acne, eczema, psoriasis and superficial skin wounds.

·           Treatment for hemorrhoids

Myrrh is a natural astringent, meaning it can help shrink internal and external hemorrhoids. Its anti-inflammatory properties can also help relieve itchiness and pain associated with hemorrhoids.

·           Gingivitis, Gum diseases and Oral Infections

A paste made with myrrh or myrrh resin can be applied topically to inflammatory infections of the gums and oral cavity. It works both as an antibiotic, helping to fight infection and also reduces inflammation caused by the infection. It can also be used to treat canker sores. A tincture made with myrrh can also be gargled to treat these ailments and also as a treatment for a sore throat and bad breath.

·           Toothache

A paste made with myrrh powder can be used to help ease the pain associated with toothache. It also helps to reduce inflammation associated with tooth pain.

·           Anti-Cancer Effect

The Sloan-Kettering Cancer Center has reported that myrrh has shown an anti-tumor effect when mice with tumors were treated with myrrh. Rutgers University has also conducted studies with myrrh in the science laboratory and has found anti-cancer effects also.

·           Possible Treatment for Type 2 Diabetes

In laboratory studies, myrrh has been found to lower blood sugar levels in animals when ingested. Human studies have not yet been conducted.

·           Aromatherapy

Burning myrrh incense or using the oil in an oil burner has shown to exhibit a relaxing effect on the mind and body. Used as a massage oil, it helps to relax muscles and soothe tired, aching muscles. It is often burned around the world to assist meditators to relax and reach deeper levels in meditation.

Side Effects of Myrrh

Using myrrh topically is generally well tolerated. It should never be applied to open skin wounds as can cause extreme pain. It can cause skin irritation in some people with sensitive skin types. Always test a small area of skin first before applying liberally. It is not recommended to ingest myrrh as can cause severe abdominal cramps, bloating and diarrhea. It can also cause an allergic reaction in some sensitive people. Pregnant and breast feeding women should not ingest myrrh as can cause unwanted uterine contractions and or adversely effect the baby.

Myrrh is available in tincture, powder and oil form in most health food shops. Applied topically it is considered a non toxic treatment, making it applicable for most people to use. In ancient times, the rich used to carry around little pockets of myrrh as a perfume to mask body odor. It would seem that myrrh is another prized gem of the herbal remedy family that is well worth including in your herbal medicine chest

The Powerful Health Benefits of Astragalus

Astragalus grows in China, Mongolia and Korea. It is a perennial plant with a rough, hairy stem and usually grows up to 32 inches. It has been used in China for over a thousand years for its medicinal properties. There are over 2000 astragalus species and only two species are used for their health benefits. The root of the plant is harvested after 4 years of growth and then dried to process into capsules, herbal teas, liquid extracts, tinctures and powder form. It is also sold as dry slices which the Chinese add to soups, health tonics and usually eat it with honey. Astragalus herbal remedies were only introduced into the western world in the 1980’s.

The Health Benefits of Astragalus

The University of Maryland states that astragalus can be used to combat the systemic effects of physical, emotional and mental stress which result in accelerating the aging process. The Chinese have used this herb to treat many common ailments with success for a very long time. Although there have been very few scientific studies performed to prove or disprove the claimed health benefits, many people who take it regularly report relief from their symptoms. Here are the claimed health benefits of supplementing with astragalus.

·           Powerful Anti-oxidant

Astragalus contains anti-oxidants which help to booster the immune system. Anti-oxidants help rid the body of free radicals which attack healthy tissue. Free radicals can be thought of as rust forming chemicals in the blood stream that cause the oxidization of tissue. This results in inflammation. Inflammation is a precursor to many serious disease processes including heart disease and cancer.

·           Prevention and Treatment of Colds and Influenza

The boost to the immune system helps to prevent and treat colds and influenza. People who take a regular dose of astragalus report less incidences of colds and flu’s, recovery times are reduced and symptoms are less severe. Astragalus has anti-bacterial and anti-inflammatory properties. It can also be used to treat the symptoms of persistent runny nose and cough associated with allergic rhinitis.

·           Anti-Ageing Properties

Cells in the body are constantly repairing and renewing themselves. As we age, cells loose the ability to repair and renew themselves and consequently die. This is because of an enzyme called telomerase is no longer produced in sufficient qualities. Telomerase is needed for the formation of telomeres. Telomeres protect the ends of each chromosome and also helps ensure cells replicate themselves exactly. The reduction in telomerase in the body results in all the ageing effects we come to know with old age. Astragalus contains small amounts of a compound that can reactivate telomerase and hence slow down the ageing process.

·           Cancer Treatment

Astragalus can be used to boost the immune system in cancer patients who often have a compromised immune system due to chemotherapy and radiation treatments. A study performed found that cancer patients undergoing treatment who were given astragalus daily showed reduced recovery times and it also extended their life expectancies. More human trials need to be carried out, but early human studies are promising.

·           Prevention and Treatment for Heart Disease

Astragalus has similar blood thinning properties to aspirin. Thinning the blood helps to prevent blood clots from forming in arteries which can cause heart attack and or stroke. It also helps to improve the blood flow to the heart post heart attack. Astragalus is a mild diuretic, meaning it helps to rid the body of excess fluid and hence lowers blood pressure. It is generally considered to improve heart function overall.

·           Wound and Burns Treatment

Astragalus in topical preparations can be used to treat wounds and some types of burns. It has anti-bacterial properties which help to fight and prevent infection. It also helps to reduce inflammation.

Recommended Dosages

The University of Maryland recommends for an adult 250mgs to 500mgs up to 4 times daily. In liquid form they recommend 2mls to 4mls three times daily. As an herbal tea, you can drink up to 3 cups per day. Astragalus should be taken with a full glass of water and it is recommended to drink plenty of fluids throughout the day whilst taking this supplement. You should not take astragalus for more than seven days before taking a one month break. Children should not be given astragalus except under strict medical supervision.

Side Effects

Astragalus supplements can cause constipation and oesophageal blockages if you are not drinking plenty of fluids. Other side effects can include mild gastrointestinal disturbances including nausea, stomach upset, bloating, belching, flatulence and diarrhoea. Allergic reactions can occur in some sensitive people. It is not recommended for pregnant and or breast feeding mothers to take this supplement.

If you are considering taking astragalus as an herbal supplement to treat your ailments, you should always consult your doctor first. Astragalus can interact with your current medications. It is not recommended for diabetics taking blood sugar lowering medication and or people with high blood pressure, taking medications. The effect of long term consumption of astragalus is unknown hence do not take it for more than 7 days before having a break from it. Astragalus is available online and in most health food shops. The Chinese have triumphed astragalus for thousands of years. Until more scientific studies are performed, we will still not know how effective it is for treating and preventing diseases plus any long term effects of supplementing with it.

The Surprising Health Applications of Tea Tree Oil

Tea tree oil has been used for thousands of years as a treatment to both prevent and eradicate infections. The Australian Aborigines used the leaves of the Malaleuca alternifolia tree to treat skin wounds. They would crush the tea tree leaves and apply them as a poultice to cuts and abrasions to prevent infection. In Australia in the 1920’s, the science community took notice of this Aboriginal practice and adopted tea tree oil for cleaning wounds and for the prevention of post surgical infections. Due to the known antiseptic properties of tea tree oil, Australian soldiers in World War 2, carried small vials of tea tree oil into battle as part of their first aid kits. The tea tree is native to Australia and tea tree oil is made by distilling its leaves. Tea tree oil has been studied extensively by science and has proven its effectiveness to treat many common ailments.

Health Applications of Tea Tree Oil

Tea tree oil can only be used for topical use. It should never be consumed as can cause serious complications including hallucinations, coma, severe nausea and vomiting and adverse changes to blood cells. Some mouthwashes and toothpastes include tea tree oil in their products and if using them, you should never swallow them to avoid ingesting this toxic substance. Tea tree oil is known to be a powerful anti-bacterial, anti-fungal, antiseptic, anti-inflammatory and anti-viral. These innate properties can be used to treat the following common ailments.

·           Yeast Infections

Yeast infections also known as thrush are caused by a fungus called Candida albicans. In a study it was found that tea tree oil effectively made candida cells more permeable by altering the cell membrane. This action destroyed the candida albicans fungus in the same way that antibiotics do. Tea tree oil was found to be more effective than antibiotics because the fungal microbes did not develop any resistance to tea tree oil applications compared to antibiotic use. Thrush is a common vaginal and mouth infection. Applying tea tree oil to the vagina can be used as an alternative to antibiotic treatment and evidence shows that is useful in the treatment of persistent Candida albicans infections. Tea tree oil should not be used to treat oral thrush.

·           Treatment for Urinary Tract Infections

Most urinary tract infections are caused by bacteria called E Coli. E Coli flourishes in the bowel. Due to the close proximity of the anus to the urethra in female anatomy, women are more susceptible to urinary tract infections. Studies have shown that tea tree oil effectively destroys E Coli bacteria in the test tube. The problem arises as to how to use tea tree oil to treat urinary tract infections since it cannot be ingested due to toxic effects. Today, we still do not have a route for using tea tree oil to treat urinary tract infections. One unproven method is to add 10 drops of tea tree oil to a warm bath of water and soaking in it. This will help clean the urethra opening and destroy any E Coli bacteria present. It may help to prevent frequent urinary tract infections.

·           Treatment for a Cold

The overuse of antibiotics for the treatment of a cold has led to them becoming less effective in assisting the body’s immune system. Congestion is a chief symptom of a cold causing blocked sinus, nasal headaches, facial pain and a post nasal drip. By applying a drop of tea tree oil beneath each nostril, the potent fumes of tea tree oil help to clear congestion. Tea tree oil has a very strong, pungent smell that may not be a favorable treatment for everyone. You can also add a few drops to a bowl of boiled water, cover your head and the bowl with a towel and inhale the vapor for 15 minutes for effective congestion relief.

·           Earache

Using olive oil to treat earaches is an age old remedy but adding one drop of tea tree oil to 20 drops of olive oil and instilling this in the outer ear canal can be more effective. Undiluted tea tree oil should never be placed in the ear canal as can cause dangerous complications.

·           Treatment for Acne

Tea tree oil as a treatment for acne has been found to be more effective than the commonly used conventional treatment of benzoyl peroxide. It has the added bonus of only causing rare side effects compared to conventional treatments. To use tea tree oil to treat acne, always test on a small area of skin first as may cause a rash in some sensitive skin types. Always allow 2 hours after the oil has been applied to the skin to test for a reaction. If it causes a burning sensation, itching or redness, do not use to treat acne. Pure tea tree oil can be applied directly to the acne breakout, it should be applied in the morning and evening daily for results. It can also be diluted by adding five drops of tea tree oil to five drops of water, mix well and apply to the acne break out with a cotton wool ball.

·           Treatment for Dandruff

There are many shampoos available in health food shops containing tea tree oil to treat dandruff. A study found that a shampoo with 5 percent concentrations of tea tree oil applied daily to the scalp over a one month period effectively decreased the symptoms of dandruff. If considering using a shampoo product with tea tree oil, apply to a small area of your scalp first, as may cause an allergic skin reaction in some sensitive skin types. Avoid getting this shampoo in the eyes, nose or mouth also.

·           Treatment for Fungal Infections of the Fingernails and Toenails

Tea tree oil is an effective anti-fungal and antiseptic. Studies have shown that applying pure tea tree oil directly to the infected nail can help destroy the fungal infection and accelerate healing times. Apply tea tree oil with a cotton ball, twice daily after removing any dead nail with nail clippers and or filing the dead nail away carefully first before applying tea tree oil.

Side Effects of Tea Tree Oil

Tea tree oil used externally can cause a rash, burning sensation, itching and redness in some sensitive skin types. It should always be tested on a small area of skin first before applying liberally. It should never be taken internally and should be kept away from small children and pets. Diluting tea tree oil in water or olive oil can help prevent unwanted allergic reactions for some people. If considering using tea tree oil to treat your ailments it is best advice to talk to your doctor first.

Tea tree oil can also be used to treat herpes, head lice, an alternative treatment for MRSA, applied to minor cuts and abrasions and used to treat athlete’s foot. The volatile oils in tea tree oil are responsible for its powerful infection eradicating properties. Due to all these surprising health benefits, it may well be worth keeping a small bottle of tea tree oil in your medicine chest. Tea tree oil can be found in most health food shops and is relatively inexpensive.

Thyme after Thyme

Thyme has a long history of use in ancient times, both for medicinal purposes and as a culinary additive. It was once known as the herb of courage. Medieval women gave sprigs of thyme to knights heading off into battle. The ancient Greeks have a long history of using thyme oil for their massages after bathing. Thyme is a perennial garden herb, known by its botanical name Thymus vulgaris. It has a pleasant aroma and the plant produces tiny tubular, lilac flowers and berries. The leaves, berries and flowers can be used for both culinary and medicinal purposes.

Thyme has an impressive range of health benefiting nutrients. It is a rich source of iron, providing nearly 20 percent of the daily recommendation in just two teaspoons. It is an excellent source of vitamin K, boasting 60 percent of the daily recommendation in again just two teaspoons. Vitamin K is vital for normal blood clotting. It is also a good source of the minerals manganese and calcium. It contains the volatile oil thymol and flavonoids apigenin, naringenin, luteolin and thymonin.

The Health Benefits of Drinking Thyme Tea

To make thyme tea, simply steep 2 teaspoons of dried thyme leaves in a cup of boiling water for 3 minutes, then strain and drink. Most people find the flavor of thyme tea pleasant and there is no need to add sugar, lemon or honey. The health benefits you can expect to be rewarded with by drinking one cup of thyme tea a day are as follows.

·           Powerful Antioxidant

The volatile oil, thymol, is a powerful antioxidant. Antioxidants help to destroy free radicals in the blood stream that can cause inflammation of tissues and disease. It is also believed to stimulate the production of healthy omega 3 fatty cells in the brain and hence promotes brain health. Studies are currently underway to determine whether thyme can be used to prevent Alzheimer’s disease.

·           Cough and Cold Symptom Relief

Next time you are suffering from a cough or cold, try drinking a cup of thyme tea. It helps to relieve coughs, clear congested airways, dilates the bronchial tubes making breathing easier which may be associated with coughs, colds, influenza and bronchitis.

·           Treatment for Indigestion

Thyme tea can help relieve bloating, gas and abdominal cramping. The volatile oils in thyme tea have a calming effect on the digestive tract reducing excessive gas. It also contains properties which act as an antispasmodic, relieving cramps.

The Health Benefits of Thyme Oil

·           Sinusitis Relief

Thyme oil is a natural antibacterial, antiseptic and anti-inflammatory. It helps to reduce swelling and inflammation of the sinus membranes as well as fight bacterial infection common with sinusitis. To treat sinusitis, simply add 5 drops of thyme oil to a bowl of boiling water. Cover your head and the bowl with a towel and breathe in the fumes for 15 minutes.

·           Kills Head Lice

Adding a few drops of thyme oil to your shampoo and washing your hair with it, kills head lice.

·           Disinfectant

Thyme oil is powerful antiseptic. During world war one; hospitals used thyme oil as an antiseptic for cleaning and sterilizing. Thyme oil is often added to many of today’s cleaning products. It has also been found to inhibit the growth of antibiotic resistant strains of staphylococcus and streptococcus. Adding a few drops to your mouth wash can help prevent bad breath and gingivitis.

·           Relieves Muscular and Joint Pain

Adding a few drops of thyme oil to a carrier oil and using it to massage painful joints and muscles can help provide relief. Thyme oil has a warming effect on the skin and penetrates into muscles and joints. It also stimulates healthy blood circulation. Always dilute thyme oil before using on the skin or mucus membranes as it can cause irritation, even in small amounts.

·           Relieves Headaches

Add a few drops of thyme oil to a bowl of boiling water. Cover your head and bowl with a towel and breathe in the vapor for 15 minutes can help relieve headache pain. Thyme oil fumes help to relax blood vessels in the head. Tense, constricted blood vessels may be causing your headache pain.

Side Effects of Thyme Tea and Oil

Thyme tea and oil can cause an allergic reaction in some people. If you are allergic to any of the herbs in the mint family, such as rosemary, basil, oregano, mint or celery, do not use thyme tea or oil. Also if you are allergic to grass, thyme may too cause an allergic response. Consuming thyme tea may cause nausea and vomiting, heartburn, stomach upset, diarrhea, headaches and dizziness, although these side effects are rare. Pregnant and breastfeeding mothers should avoid drinking thyme tea as may cause spontaneous abortion and it passes into the breast milk. It is not recommended that thyme tea be consumed by children. Thyme oil should always be diluted when applied to the skin or used in mouth washes as may cause severe irritation. It should never be applied to bleeding wounds or open wounds.

Like most members of the herb family, thyme has not been thoroughly investigated for its health benefits and side effects. It is not recommended to drink thyme tea regularly as long term consumption and side effects are currently inconclusive. Scientific research continues today to unlock the powers of thyme for its medicinal use in both the treatment and prevention of many common ailments.

Turmeric and Your Body

Turmeric s derived from the root of the Curcuma Longa plant. The root has a tough brown skin and a deep orange flesh. It has been used in Asian countries for thousands of years mostly as an additive to curry dishes. The root is boiled, dried and then ground down into a fine powder. The flavour of turmeric exhibits a bitter, warm, peppery taste with a mild orange and ginger fragrance. It is often added to mustards for its deep orange yellow colour. It has been used to successfully treat many common ailments in Indian cultures for centuries. Scientific studies are showing that it really does have miraculous health promoting benefits and can be used to both prevent and as a treatment for common and serious medical conditions.

Turmeric is a good source of manganese, iron, vitamin B6, potassium and fibre. It also contains a compound named Curcumin. Curcumin is currently being studied amongst research groups and is surprising scientists because of its miraculous potential in treating and preventing many health conditions. Curcumin is a powerful anti-oxidant, anti-inflammatory, antibacterial, antiviral and analgesic. Due to its diverse range of properties, turmeric can be used to treat and prevent the following ailments.

Health Benefits of Turmeric

·           Cancer Fighting and Prevention

Recent scientific studies have shown curcumin reduces the size of tumours in rats by as much as 81 percent. It has been shown to be useful in preventing breast cancer and also at preventing the malignant spread of cancer to other organs. It is also showing positive results in preventing prostate cancer. The combination of turmeric and onions has been shown to prevent colon cancer. They help to prevent the formation of polyps within the colon which can become cancerous.

·           Alzheimer’s and Dementia Prevention

Studies have shown that in India where turmeric is consumed daily in curries, the number of cases of dementia and Alzheimer’s disease is significantly lower than in western cultures. Research is showing that curcumin reduces inflammation of the brain and prevents the build up of plaques within the brain. These two symptoms are typically found in people suffering from Alzheimer’s and dementia.

·           Powerful Anti-bacterial and Anti-viral

Turmeric powder made into a paste can be applied to cuts and burns to help prevent infection. It is a powerful antiseptic and promotes fast wound healing. Taken as a tea or in supplement form it has been found to reduce the frequency of colds and influenza. It boosts the immune system.

·           Heart Disease Prevention

Turmeric is a powerful anti-oxidant. Anti-oxidants reduce the number of free radicals in the body which are responsible for causing disease. It also lowers bad cholesterol in the blood. Bad cholesterol causes fatty plaques to form on the walls of arteries. The heart has to work so much harder to pump blood through these arteries which results in high blood pressure. Eventually these fatty plaques can occlude the flow of blood through these arteries leading to heart attack and or stroke.

·           Treatment for Arthritis, Osteoarthritis and Rheumatoid Arthritis

Common to all these forms of arthritis is inflammation. Inflammation causes the pain and stiffness experienced in these diseases. Turmeric is a natural anti-inflammatory and analgesic, it significantly reduces pain and swelling in the joints.

·           Treatment for Crohns Disease, Colitis and Diarrhoea

Turmeric has a calming effect on the entire gastrointestinal tract. It helps prevent bloating, diarrhoea and flatulence. It helps to prevent inflammatory flare ups in the digestive tract. Also regulates bile production from the liver, required to break down fats after ingesting a fatty meal.

·           Liver Detoxifier

Scientific studies have proven that turmeric is a powerful liver detoxifier. It helps to prevent cirrhosis of the liver. It aids the liver in its role of removing toxins from the body and purifying the blood.

·           Weight Loss

Although only its preliminary research stages, turmeric is showing positive results at being an aid to weight loss. It improves digestion and boosts the metabolism of fats. It is also showing that it increases metabolic rates.

In western cultures, turmeric is not eaten as regularly as it is in Indian cultures. Turmeric is available in capsule form in health food shops usually under the name Curcumin. It is also available as a tea but may not be to everybody’s tastes. You can add turmeric powder to curries which will enhance the flavour and give the dish a deep yellow colour. You can also add a couple of teaspoons to salads. Turmeric can be added to rice dishes and is delicious added to apple desserts. Sprinkled on steamed cauliflower or broccoli adds a complimentary touch of flavour. You can also add it to lentil dishes.

Turmeric is being touted as another super food. Scientific studies are continuing to unveil more health promoting properties of this miraculous spice each day. If you are suffering from any acute or chronic illness, consult your doctor before adding turmeric to your diet. This is a spice we should all be consuming more of, to be rewarded with its many health benefits.

What’s the Sting in Stinging Nettle

Brushing up against a stinging nettle can produce a painful sting from the tiny hairs that cover its leaves. Although considered a weed in some countries, stinging nettle has been harvested and used as an alternative herbal treatment for centuries. It is native to Europe and also grows in America and now in other countries. Belonging to the Uritca plant family, the flowering top section of the plant, leaves, stem and root are harvested for their use in herbal teas, tinctures, extracts, creams and as a culinary ingredient.

Nutritional Properties of Stinging Nettles

Stinging nettles are low in calories at just 37 calories per cup. They contain insignificant amounts of fat. They are a source of protein and carbohydrates. They are a rich source of iron and calcium. Eating rich iron food is recommended to both prevent and treat anemia, a condition causing fatigue and lethargy. Calcium is needed for strong bones and teeth. They are also an excellent source of vitamin A, C and K.

The Health Benefits of Stinging Nettle

Stinging Nettle is often prescribed by alternate medical practitioners to treat the following ailments.

·           Urinary Complaints

This herb can be used to prevent and treat urinary problems such as enlarged prostate and urinary tract infections. It is a natural diuretic, meaning it helps rid the body of excess fluid via the kidneys. It has shown to help alleviate the symptoms of enlarged prostate such as improving urine flow, prevent dripping after urination and alleviate the feeling of urge to urinate frequently.

·           Treatment for Arthritis, Joint Pain and Muscle Pain

Stinging Nettle can help alleviate the symptom of pain caused by inflammation. This herb is a natural anti-inflammatory. By reducing swelling in joints caused by inflammation, pain sensations are reduced and it helps to improve range of motion in arthritic joints.

·           Hay fever Relief

This herb contains natural antihistamines. Drinking this herbal tea can help reduce the intensity of symptoms such as sneezing and itching associated with hay fever. It helps to reduce the amount of histamine in the blood which is responsible for the symptoms of an allergen response in the body.

·           Increased Energy and Vigor

Stinging nettle is both high in iron and vitamin C. These two nutrients compliment each other in body function. Vitamin C helps iron to be absorbed into the blood. It is well known that healthy blood iron levels contribute to increased energy levels and reduces fatigue. Women can benefit greatly from drinking this herbal tea as many women suffer with low iron levels due to monthly menstrual cycles. This herb is also believed to stimulate the adrenal glands which also help to stimulate energy levels in general.

·           Treatment for Gout

Gout is an extremely painful condition caused by inflammation affecting the joints of the big toes and other joints. It is believed to be caused by the build up of uric acid in the bloodstream. Stinging nettle has shown to reduce uric acid levels in the blood and can be used to both prevent and treat gout.

·           Treatment for Eczema

This herb both applied topically as a cream and drinking it as an herbal tea has shown benefits for eczema sufferers. It can help relieve the painful, itchy sensations associated with this disease. It helps by reducing inflammation in the body that is the primary cause of eczema.

Recommended Dosages of Stinging Nettle

Dosages of stinging nettle are determined by what ailment you are treating. Potency of each preparation may vary; hence it is important to follow the dosing information on the package. Generally it is recommended to drink up to 3 cups of herbal tea per day. In capsule form, you can take up to 1300mgs per day. In tincture form it is recommended to take 1 to 4mls three times a day.

Side Effects of Stinging Nettle Preparations

Stinging nettle can cause side effects which can include rash when applied topically to the skin. It can cause the symptoms of stomach ache, nausea, diarrhea, sweating, fluid retention and dizziness when ingested. It can also cause an allergic reaction in some sensitive people. It is known to lower blood pressure which can cause the symptom of feeling faint and light headed. If you experience any of these side effects, stop using the products immediately and consult your physician. Stinging nettle can also interact with your current medications, most commonly with diabetic medications, blood pressure medications, blood thinners, heart medications and diuretics. Pregnant and breast feeding mothers should not take stinging nettle and neither should children under the age of 12 be given it. The best advice is to talk to your physician before commencing any herbal medicine.

Stinging nettle has many powerful health benefits. Stinging nettle leaf teas are readily available in most health food shops. You can make your own herbal teas by drying out the leaves of the plant in the sun to use in your own preparations. Stinging nettles are easy to grow in most climates. Be careful handling the stinging nettle plants, wearing gloves are recommended to prevent irritation to the skin. The plant and its roots can be blanched to serve as an alternate green complimenting any meat dishes. Always talk to your physician before commencing any herbal remedy to treat existing ailments.

Wise Old Sage

Sage has a long history of use, dating back to ancient times. It has been used as both a flavor enhancer for varying recipes and for its medicinal use. It is native to the Mediterranean areas of the world but now is grown across the world. It is a very hardy plant that can grow to 4 feet tall. Both the leaves of the sage plant and its flowers are edible. The plant has a strong aroma that many would describe as being earthy with a tinge of pepper. Today sage is used as a culinary additive to stuffing mixes, sausage meat and is consumed as an herbal tea. It marries well with poultry dishes and other meats. Although most of the scientific data regarding the medicinal applications of sage to treat ailments remains inconclusive, many people do consume it to treat their symptoms with success.

Nutritional Benefits of Sage

Sage leaves and flowers contain multiple nutrient properties. They are a good source of the minerals potassium, zinc, calcium and magnesium. Its chemical properties that relate to its proposed medicinal benefits include rosmaric acid, camphor, rosmonol, tannins, caffeic acid, thujone, resins and flavonoids. Additionally it makes a perfect seasoning substitute for salt as contains no cholesterol, sugars or salts.

Health Applications of Sage

·           Infections

Sage is considered a potent antimicrobial. It can be used to treat bacterial, fungal and viral infections. Sage tea is particularly useful for treating bladder infections. It also acts as a diuretic. Diuretics help to increase the output of urine from the body. This excess fluid output helps to flush out any bacteria from the bladder and urinary tracts walls hence helping to clear up a urinary tract infection quickly. Sage tea can be cooled and applied to any bacterial or fungal outbreak on the skin, including acne, to help clear up these infections quickly.

·           Menopausal Hot Flashes

Many women experience frequent hot flashes with the onset of menopause. The cause of hot flashes is thought to be due to a low level of estrogen in the blood. Sage contains plant estrogens that when consumed mimic naturally occurring estrogen in the body. It is recommended to drink up to three cups of sage tea per day for effective relief of hot flashes and or reduced frequency and intensity of them.

·           Effective Relief of Anxiety and Stress

Stress and anxiety are associated with high levels of cortisol in the blood. Cortisol in high levels causes many of the symptoms associated with stress and anxiety. Drinking sage tea has been shown to lower cortisol levels in the blood. It helps to calm the nervous system, help you to relax, boost the mood and can be used as a mild sedative.

·           Treatment for Colds and Influenza

Sage contains high levels of vitamin C which can help stave off infections associated with colds and influenza by boosting the immune system. It is also a potent antioxidant which can help relieve inflammation of the respiratory system. Additionally it can help relieve sinus congestion. A cup of cooled sage tea can be gargled for effective relief of sore, irritated throats.

·           Treatment for Upset Stomach, Indigestion and Stomach Cramps

The sedative properties of sage can help relax the lining of the stomach effectively relieving the symptoms of an upset stomach, indigestion and stomach cramps. It has also shown to relieve nausea and increase the appetite. Drink a cup of warm sage tea for effective relief of these symptoms.

·           Treatment for Type 2 Diabetes

Sage is currently being studied for its applications in treating type 2 diabetes. Early studies have been performed on rats in a laboratory with type 2 diabetes. The study is suggesting that sage helps to lower blood sugar levels in a similar way that current drug treatments do. There have been no clinical trials to date involving human studies.

Consuming sage is generally considered safe with very few reported side effects. However it can cause an allergic response in some sensitive people. If you are allergic to any of the mint family group of plants then do not consume sage.

Sage tea is available in most health food shops and or you can make your own from your own sage plant by simply drying the leaves in the sun. Simply add two teaspoons of the dried sage leaves to a cup of boiled water. Stir the leaves around in the cup and then let sit and steep for up to 3 minutes before straining and drinking. Many people like to sweeten their sage tea with honey or a squeeze of lemon juice is added. Scientific studies of the active ingredients of sage in regards to its medicinal potential continue today. Early research is promising but anecdotal evidence from the millions of consumer’s world wide is showing it has a strong potential to effectively treat many ailments.